
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Ε. Καρακώστα, σελ.

11799
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11797, 11798, 11799,

11802, 11805, 11807, 11808, 11809, 11810

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2420 έως 2490,

σελ.  11770 - 11785
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11786 - 11795
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών - ερωτήσεων της Δευτέρας 27 Ιουνίου 2016, σελ.
11796

4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης, σχετικά µε την ανάγκη ενίσχυσης µε προσωπικό
της Α’ Αστυνοµικής Διεύθυνσης Δωδεκανήσου, σελ. 11798

β) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής:
i. σχετικά µε τις απεργιακές κινητοποιήσεις στο Λιµάνι της

Θεσσαλονίκης, σελ. 11799
ii. σχετικά µε τη απεργία των λιµενεργατών στον Οργανι-

σµό Λιµένος Πειραιώς (ΟΛΠ), σελ. 11801
γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης αντιµετώπισης του
προβλήµατος υδροδότησης του Αιτωλικού Αιτωλοακαρνα-
νίας, σελ. 11802

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον κίνδυνο
παραγραφής δώδεκα χιλιάδων υποθέσεων µεγάλης φορο-
διαφυγής, σελ. 11804

ε) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την κάλυψη των αναγκών
σε εκπαιδευτικούς για τη νέα σχολική χρονιά, σελ. 11806

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Κύρωση της Απόφασης του Συµβουλίου 2014/335/ΕΕ,
Ευρατόµ, για το σύστηµα των ιδίων πόρων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης», σελ.  11799

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11769 - 11810

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 11798
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11797, 11798, 11799, 

11802, 11805, 11807, 
11808, 11809, 11810

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 11799
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 11798, 11809, 11810
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 11808

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 11804, 11805, 11806
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 11799, 11800, 11801
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 11806, 11808, 11809
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 11800, 11801, 11802
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 11801, 11802, 11804, 11805
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 11803
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 11798, 11799
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 11798, 11799
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 11802
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 11807, 11808, 11809

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 11803, 11804, 11805
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 11804

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’

Παρασκευή 24 Ιουνίου 2016



Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιουνίου 2016, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10:09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Ιωάννη Σαρακιώτη, Βουλευτή Φθιώτιδας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’

Παρασκευή 24 Ιουνίου 2016



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

11770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11771



11772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11773



11774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11775



11776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11777



11778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11779



11780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11781



11782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11783



11784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11785



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

11786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11787



11788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11789



11790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11791



11792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11793



11794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΘ’ - 24 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 11795



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 27 Ιουνίου 2016. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της. Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1017/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Με-
ρόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις διαγραφές
σπουδαστών δηµόσιων ΙΕΚ από τα µητρώα του ΟΑΕΔ.

2. Η µε αριθµό 1021/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντί-
νου Καραγκούνη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη δηµιουργία hot spot στην Πά-
λαιρο του Δήµου Ακτίου-Βόνιτσας.

3. Η µε αριθµό 1026/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τα προβλήµατα στην πρω-
τογενή παραγωγή της Κρήτης από την ξηρασία και τις υψηλές
θερµοκρασίες.

4. Η µε αριθµό 1024/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη διασφάλιση
των εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων του ξενοδοχείου «Athens Ledra».

5. Η µε αριθµό 1013/17-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη µείωση δόσεων στα δίδακτρα φοίτησης των φοιτητών
του Ελληνικού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου για το ακαδηµαϊκό έτος
2016-2017.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της. Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1022/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώ-
ρου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τη δηµιουρ-
γία hot spot στην Πορταριά.

2. Η µε αριθµό 1014/17-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµα-
στινού προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κατάρρευση
της δηµόσιας υγείας.

3. Η µε αριθµό 1025/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµά-
των των εργαζοµένων σε εργοστάσιο λιπασµάτων στην Καβάλα.

4. Η µε αριθµό 957/7-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγιώτη (Νότη) Μηταράκη
προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχε-
τικά µε την προστασία της φέτας στις εµπορικές συµφωνίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

5. Η µε αριθµό 925/30-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε
την επιδείνωση του µεταποιητικού τοµέα στη χώρα µας.

6. Η µε αριθµό 916/27-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πανα-
γιώταρου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, σχετικά µε τη «στοχοποίηση Ελλήνων πολιτών από
γνωστή παρακρατική ιστοσελίδα αντιεξουσιαστών».

7. Η µε αριθµό 907/25-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την πρόοδο των έργων αξιοποίησης του πρώην αε-
ροδροµίου του Ελληνικού.

8.Η µε αριθµό 987/13-6-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε το ενδεχόµενο περικοπής του 60% της
σύνταξης των αγροτών, σύµφωνα µε το άρθρο 20 του νέου ασ-
φαλιστικού νοµοσχεδίου. 

9. Η µε αριθµό 956/7-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη
νέα καθυστέρηση στην κατασκευή του νέου αεροδροµίου στο
Καστέλι Κρήτης.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5166/28-4-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων για την ανακούφιση των πληγέντων στον
Δήµο Ιεράπετρας από την καταστροφική πυρκαγιά και την κή-
ρυξη της περιοχής ως πυρόπληκτης.

2. Η µε αριθµό 5113/26-4-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό .Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, σχετικά µε τον αποκλεισµό της Κρήτης από τον
νέο χάρτη οδικών υποδοµών της Ελλάδος.

11796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η πρώτη µε αριθµό 1020/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιά της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνου Κατσαφάδου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε το περιστατικό µε πρόσφυγες σε
κρουαζιερόπλοιο στη Μυτιλήνη, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του ερωτώντος Βουλευτή.

Η τέταρτη µε αριθµό 1018/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε «την καταστροφική και αχρεώστητη απαί-
τηση του ΔΕΔΔΗΕ για πληρωµή υπέρογκου και άδικου προστί-
µου σε επιχειρήσεις που είχαν κλείσει κατά τη διάρκεια της
κρίσης και τώρα ζητούν να ενεργοποιηθούν ξανά», δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του ερωτώντος Βουλευτή.

Η πρώτη µε αριθµό 5364/13-5-2016 ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθ-
λητισµού, σχετικά µε το Αρχαιολογικό Μουσείο Μεσαράς, δεν
θα συζητηθεί –και δικαιολογηµένα- λόγω του ότι ο αρµόδιος
Υπουργός κ. Μπαλτάς βρίσκεται στο εξωτερικό.

Η δεύτερη µε αριθµό 1019/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την τροποποίηση του άρθρου 236 του ν.4389/2016 για την ανα-
στολή των µισθολογικών προαγωγών του στρατιωτικού προσω-
πικού των Ενόπλων Δυνάµεων για τη διετία 2017-2018, δεν θα
συζητηθεί για τον γνωστό λόγο, απασχόλησης στο Υπουργείο.
Θα απαντούσε συγκεκριµένα ο κ. Χουλιαράκης.

Η τρίτη µε αριθµό 1012/17-6-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την απώ-
λεια επιδότησης των νέων αγροτών και των ενοικιαστών αγροτι-
κής γης, δεν θα συζητηθεί λόγω φόρτου εργασίας του Υπουργού
κ. Αποστόλου.

Η έβδοµη µε αριθµό 994/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Παπαηλιού προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το «πακέτο
Χατζηγάκη» και την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου περί
ανάκτησης του ποσού των 327 εκ. ευρώ ως παρανόµως κατα-
βληθέντος σε  Έλληνες αγρότες το 2008 και 2009, δεν θα συζη-
τηθεί λόγω φόρτου εργασίας του Υπουργού κ. Αποστόλου.

Η τέταρτη µε αριθµό 1008/15-6-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την ακύρωση των διατάξεων που καταργούν το ΕΚΑΣ
και επιφέρουν απώλειες στο εισόδηµα χιλιάδων συνταξιούχων,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού. Θα
απαντούσε ο Υφυπουργός Εργασίας κ. Πετρόπουλος.

Η όγδοη µε αριθµό 987/13-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτει-
νής Αραµπατζή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το ενδεχόµενο
περικοπής του 60% της σύνταξης των αγροτών, σύµφωνα µε το
άρθρο 20 του νέου ασφαλιστικού νοµοσχεδίου, δεν θα συζητηθεί
επίσης λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού κ. Πετρόπουλου.

Επίσης, η έκτη µε αριθµό 1015/17-6-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Ένωσης Κεντρώων
κ. Γεωργίου Κατσιαντώνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχε-
τικά µε τις δηλώσεις του επικεφαλής του Eurogroup κ. Ντάϊσελµ-
πλουµ περί µη βιωσιµότητας του ελληνικού προγράµµατος, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Ευκλείδη Τσα-
καλώτου, επικαλούµενου φόρτο εργασίας.

Η πέµπτη µε αριθµό 1034/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-

ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου
(Στάθη) Παναγούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
το κόστος των «εκπροσώπων των θεσµών» στο δηµόσιο, δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Ευκλείδη Τσακα-
λώτου, επικαλούµενου φόρτο εργασίας.

Η δεύτερη µε αριθµό 1009/16-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις απολύσεις στελεχών του
ΟΚΑΝΑ στην Πάτρα, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Υγείας κ. Ανδρέα Ξανθού.

Επίσης, η δέκατη µε αριθµό 1003/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε τα λειτουργικά προβλήµατα στο Αντικαρκινικό
Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη, επικαλούµε-
νου φόρτο εργασίας.

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 899/23-5-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε τον αποκλεισµό του Νοσοκοµείου Βόλου από το πρόγραµµα
ΕΣΠΑ, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη, επικαλούµενου φόρτο ερ-
γασίας.

Η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 708/28-3-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του Γενικού Νοσοκοµείου
Λαµίας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη, επικαλούµενου φόρτο ερ-
γασίας.

Η δεύτερη µε αριθµό 3970/15-3-2016 ερώτηση της Βουλευτού
Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ– ΔΗΜΑΡ κ.
Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχε-
τικά µε τα προβλήµατα στη λειτουργία των χειρουργικών αιθου-
σών του Γενικού Νοσοκοµείου Ελευσίνας «Θριάσιο», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας
κ. Παύλου Πολάκη, επικαλούµενου φόρτο εργασίας.

Η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 956/7-6-2016 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη νέα καθυστέρηση στην κα-
τασκευή του νέου αεροδροµίου στο Καστέλι Κρήτης, δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού κ. Χρήστου
Σπίρτζη.

Η ενδέκατη µε αριθµό 996/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου
Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την
ανάγνωση του Ευαγγελίου την ηµέρα του Αγίου Πνεύµατος στην
Αγιά Σοφιά, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
Εξωτερικών κ. Νικολάου Κοτζιά.

Τουτέστιν, από τις δεκατέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις, που δεν
θα συζητηθούν, οι δύο είναι λόγω κωλύµατος συναδέλφων, η µία
λόγω δικαιολογηµένης απουσίας του αρµόδιου Υπουργού στο
εξωτερικό και οι υπόλοιπες έντεκα µε τη γνωστή αιτιολογία «λό-
γω φόρτου εργασίας».

Θέλω να σας ενηµερώσω, µιας και συνεχίζεται η ιστορία, ότι
εχθές έγινε αρκετή συζήτηση στη Διάσκεψη των Προέδρων για
το συγκεκριµένο θέµα και συνεφωνήθη να γίνουν συγκεκριµένες
αλλαγές στον Κανονισµό της Βουλής για παρόµοιες περιπτώ-
σεις. Μία πρόταση, που φαίνεται ότι µάλλον οµοφώνως θα εγ-
κριθεί, είναι ότι µια φορά απουσίας του Υπουργού είναι OK, αλλά
στη δεύτερη φορά που θα λείπει ο Υπουργός θα δίδεται το δι-
καίωµα, έστω και εν τη απουσία του Υπουργού, εκτός των άλλων
που ενδεχοµένως θα αλλάξουν στον Κανονισµό της Βουλής, να
αναπτύσσει ο Βουλευτής την ερώτησή του, ώστε τουλάχιστον
αυτή να δηµοσιοποιείται και να µη χάνει την επικαιρότητά της.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Και πότε θα παρθεί αυτή η από-
φαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Νοµίζω ότι την ερχό-
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µενη εβδοµάδα, την Τρίτη, αν δεν κάνω λάθος, κύριε Παναγούλη,
η Ολοµέλεια θα εγκρίνει τις αλλαγές στον Κανονισµό της Βου-
λής. Εποµένως, είναι θέµα δύο-τριών ηµερών για τις αλλαγές
που σας είπα. Την είπα τη µία προς ενηµέρωσή σας, γιατί σχεδόν
οµόφωνα συµφωνήσαµε, αλλά ενδεχοµένως να γίνουν και άλλες,
τις οποίες δεν γνωρίζω να σας πω αυτή τη στιγµή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή είµαι ένας εκ
των ερωτώντων, θα ήθελα να λάβω τον λόγο για λίγο, για να εξη-
γήσω επί της διαδικασίας κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Επειδή στην περίπτωση τη δική µου
δεν έρχεται για τρίτη φορά ο κύριος Υπουργός και όχι για δεύ-
τερη, όπως προείπατε, θα ήθελα να πω ότι αντικείµενο της επί-
καιρης ερώτησης, η οποία τελικώς δεν απαντάται, ήταν αυτά τα
οποία έλεγε η τροπολογία σχετικά µε την αναστολή των µισθο-
λογικών προαγωγών του εν ενεργεία και εν αποστρατεία προσω-
πικού των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Ζητούσα, λοιπόν, από τον κ. Χουλιαράκη, στον οποίο παρα-
πέµπει ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης, συγκεκριµένα να µας πει
από ποιους κωδικούς, τους οποίους ανέφερε περιφραστικά,...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το θυµάµαι, γιατί
προήδρευα και το είχατε πει στην τοποθέτησή σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ακριβώς. 
Μάλιστα δε, ο κύριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης λέει ότι αυτοί

οι κωδικοί έχουν αποσταλεί στον κ. Χουλιαράκη, ότι έχουν εξα-
σφαλιστεί τα χρήµατα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά µην ανα-
πτύσσετε τώρα την ερώτηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν αναπτύσσω, απλώς σας λέω τον
λόγο για τον οποίο καλούσα να έρθει και να είναι πιο ακριβής και
πιο επεξηγηµατικός ο κ. Χουλιαράκης, στον οποίο µονίµως πα-
ραπέµπει ο κύριος Υπουργός Εθνικής Αµύνης. Αντ’ αυτού, ο κ.
Χουλιαράκης δεν έχει τη στοιχειώδη δηµοκρατική, εάν θέλετε,
ευαισθησία να καλύψει τον Υπουργό και δεν υπάρχει καµµία
απάντηση επί του συγκεκριµένου.

Ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας –κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, ούτε ένα λεπτό δεν έχω µιλήσει- οµιλεί περί της Συνταγ-
µατικής Αναθεώρησης και για δηµοκρατικές τοµές. Η πρώτη δη-
µοκρατική τοµή την οποία πρέπει να κάνει είναι να συστήσει
στους Υπουργούς του να προσέρχονται στο Κοινοβούλιο. Και να
το ακούσουν οι τρεις κύριοι Υπουργοί, οι οποίοι έχουν τη φιλοτι-
µία να απαντούν στην Εθνική Αντιπροσωπεία, για να το µεταφέ-
ρουν. Ας ξεκινήσουµε, κύριοι Υπουργοί, την Αναθεώρηση από
τον σεβασµό του Κοινοβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Δα-
βάκη. Σας παρακαλώ να ολοκληρώστε, διότι κατά παρέκκλιση
σας έδωσα τον λόγο. Αυτό, παραδείγµατος χάρη, από την Τρίτη
θα µπορείτε να το κάνετε νοµίµως οι συνάδελφοι, γιατί εκτός Κα-
νονισµού τώρα τοποθετηθήκατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μεγάλη ευθύνη έχει και ο Πρόεδρος
της Βουλής και παρακαλώ, κύριε Αντιπρόεδρε, να του το πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μα, σας εξήγησα,
κύριε Δαβάκη, µην χάνουµε τον χρόνο τώρα. Μια αλλαγή που σί-
γουρα θα γίνει…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τον χρόνο δεν τον χάνουµε, κύριε
Πρόεδρε, διότι φροντίζουν οι Υπουργοί να µην προσέρχονται,
όπως είπα πριν από λίγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, σας
παρακαλώ να τελειώσουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είναι πρωτοφανές αυτό που γίνεται!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό που κάνατε

τώρα κατά παρέκκλιση, µε τη δική µου ανοχή, βεβαίως,…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Φταίµε και από πάνω που µιλάµε δη-

λαδή; Φταίµε και από πάνω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δαβάκη, σας

παρακαλώ πάρα πολύ! Επαναλαµβάνω, αυτό που κάνατε τώρα,
µε τη δική µου ανοχή, από την Τρίτη ελπίζω -για να µην πω ότι
είµαι σίγουρος- ότι θα το κάνετε όλοι οι συνάδελφοι νοµίµως,
βάσει του Κανονισµού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μακάρι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό ήθελα να σας
πω. Επίσης, να σας πω -όχι για να σας παρηγορήσω- ότι σε εµένα
έχει αναβληθεί η ίδια ερώτηση -για τον περιβόητο κ. Κιµ Γκλεν-
από τον κ. Τσακαλώτο επτά φορές.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παναγούλη στο
τέλος. Τώρα είναι παρόντες οι δύο Υπουργοί και δεν µπορώ να
χάσω άλλο χρόνο. Περιµένετε. Ξέρω τι θέλετε να πείτε και εσείς,
δίκιο έχετε, αλλά τώρα προχωρούµε.

Θα συζητηθεί η ένατη µε αριθµό 991/13-6-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑ-
ΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την ανάγκη
ενίσχυσης µε προσωπικό της Α’ Αστυνοµικής Διεύθυνσης Δωδε-
κανήσου.

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υπουργός κ. Νικόλαος Τό-
σκας.

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, καταθέτω τα αιτήµατα των
Ενώσεων των Αστυνοµικών Δωδεκανήσου προς τον Αρχηγό της
Αστυνοµίας και του Δηµάρχου Ρόδου προς τον Υπουργό, όπου
βλέπει κανείς ότι υπάρχει πράγµατι πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής και ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής κ. Δηµήτριος Κρεµαστινός καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Και το πρόβληµα είναι ότι δεν εµφανίζεται ο Βουλευτής, για
να ικανοποιήσει το συνδικαλιστικό, εάν θέλετε, αίτηµα των αστυ-
νοµικών, αλλά είναι πρόβληµα ουσίας. Το πρόβληµα ουσίας, που
επικαλούνται και ο δήµαρχος και οι ενώσεις αστυνοµικών, είναι
ότι η περιοχή έχει τρία µεγάλα διεθνή αεροδρόµια, της Ρόδου,
της Καρπάθου και της Κω. Είναι πύλη εισόδου και από τα λιµάνια
της έχει επτά πύλες εισόδου. Έχει δύο hot spots και έχει µια συ-
νεχή ροή προσφυγικών ροών και Ροµά το καλοκαίρι, που ουσια-
στικά κάνουν αδύνατη τη λειτουργία της Αστυνοµίας.

Από την άλλη πλευρά, ισχυρίζονται ότι σε άλλες περιοχές
υπάρχει υπερδιπλάσιος αριθµός αστυνοµικών και αναφέρουν τις
περιοχές της Λάρισας, του Έβρου, των Ιωαννίνων και λοιπά.

Το µεγάλο πρόβληµα είναι, όπως αναφέρουν, ότι περιµένουν
οι ξένοι, οι τουρίστες δηλαδή, ακόµη και τέσσερις ώρες στα αε-
ροδρόµια για να µπουν στη χώρα, πράγµα το οποίο κάνει πολύ
κακό στον τουρισµό. 

Άρα είναι σοβαρά τα αιτήµατα τα οποία ισχυρίζονται. Και τα
αιτήµατα αυτά τη λύση τους την έχουν στην καλύτερη κατανοµή. 

Συνεπώς η παράκληση προς τον Υπουργό είναι να διαβιβάσει
όλα αυτά τα αιτήµατα στον Αρχηγό της Αστυνοµίας, να κάνει µια
καλύτερη κατανοµή του προσωπικού της Αστυνοµίας, διότι πλήτ-
τεται ο τουρισµός, σε τελική ανάλυση. Εγώ θυµάµαι ότι κατά την
περίοδο του Ψυχρού Πολέµου µεταξύ Σοβιετικής Ένωσης και
Ευρώπης, για να µπει κανείς στα αεροδρόµια, έκανε δύο ώρες
και δυσανασχετούσε όλος ο κόσµος. Τώρα δεν υπάρχει κανένα
αεροδρόµιο που να περιµένεις τρεις και τέσσερις ώρες, κανένα
ευρωπαϊκό τουλάχιστον. Και επειδή οι ξένοι µας είναι κυρίως Ευ-
ρωπαίοι, βλέπουν ή µπαίνουν σε µια χώρα που δίνει εξετάσεις
από την πρώτη στιγµή αρνητικές για την ίδια τη χώρα. 

Άρα το αίτηµα δεν είναι συνδικαλιστικό –το επαναλαµβάνω-
είναι ουσιαστικό και αν θέλετε και εθνικό, να φθάσουµε µέχρι
αυτού του σηµείου, αφού πρέπει να εξυπηρετηθεί ο τουρισµός
που είναι η βιοµηχανία της χώρας που όλοι αναγνωρίζουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών

και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αφού απαντήσω στον κ. Δαβάκη ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει

δείξει τη δηµοκρατική της ευαισθησία µε τη συχνή παρουσία και
του Πρωθυπουργού και των Υπουργών στο Κοινοβούλιο, θα µπω
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στο θέµα που έθιξε ο κ. Κρεµαστινός, την αγωνία του οποίου κα-
ταλαβαίνω, όπως καταλαβαίνω την αγωνία και των εκπροσώπων
σε αυτόν τον χώρο από όλες τις τουριστικές περιοχές και ειδικά,
αν θέλετε, τις περιοχές της Δωδεκανήσου που η οικονοµία της
στηρίζεται κύρια στον τουρισµό.

Τις δυσχέρειες τις ξέρετε. Δυστυχώς τα προηγούµενα χρόνια
υπήρξαν µειωµένες προσλήψεις στην Αστυνοµία. Οι µεταναστευ-
τικές ανάγκες απορροφούν ένα µεγάλο µέρος της προσπάθειας
και του δυναµικού της Αστυνοµίας. Τώρα, αυτόν το µήνα έγιναν
πολλές µεταθέσεις –δεκαεννιά- πολλές αποσπάσεις –έξι- για κά-
λυψη των εποχιακών αναγκών. Μιλάω για είκοσι αστυνοµικούς
και εξήντα δόκιµους αστυφύλακες στην περιοχή της Δωδεκανή-
σου και συγκεκριµένα για το Αεροδρόµιο της Ρόδου δεκαέξι ασ-
τυνοµικοί και τριάντα δόκιµοι, οι οποίοι ή ανέλαβαν χθες ή ανα-
λαµβάνουν σήµερα υπηρεσία. Θα µου πείτε δόκιµοι; Δόκιµοι. Οι
δόκιµοι αστυφύλακες µπορούν να εκτελέσουν υπηρεσία που έχει
σχέση µε τον έλεγχο των διαβατηρίων. Αυτές τις ηµέρες εκπαι-
δεύτηκαν και δεν χρειάζεται κάποια ιδιαίτερη εµπειρία γι’ αυτόν
τον σκοπό. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι οι χρόνοι τους οποίους αναφέ-
ρατε είναι λίγο υπερβολικοί. Παρ’ όλα αυτά υπάρχει πρόβληµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Το αναφέρουν οι ίδιοι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σε όλη την Ελλάδα, όµως,
ζητούν επιπλέον αστυνοµικό προσωπικό. Κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε. Όπως σας είπα, στέλνουµε προσωπικό αυτές τις ηµέρες.
Θα κοιτάξουµε εάν µπορέσουµε να εξοικονοµήσουµε από άλλες
περιοχές όπου δεν είναι τόσο απαραίτητοι οι αστυνοµικοί αυτόν
τον καιρό, προκειµένου να βοηθήσουν την τουριστική προσπά-
θεια των νησιών της Δωδεκανήσου. 

Στον Αερολιµένα της Ρόδου δηµιουργήθηκε τον Μάιο γραφείο
Τουριστικής Αστυνοµίας, όπως και σε άλλα διεθνή αεροδρόµια
της χώρας, τα οποία βοηθούν αυτήν την προσπάθεια. Δόθηκαν
επιπλέον οδηγίες στους αστυνοµικούς να αντιµετωπίζουν και να
ενεργούν όχι µε γραφειοκρατική αντίληψη, αλλά µε βάση τους
κανονισµούς και τις πραγµατικές ανάγκες, και σε αυτήν την κα-
τεύθυνση είµαστε. Δυστυχώς, δεν µπορούµε υπέρµετρα να αυ-
ξήσουµε το προσωπικό, όµως κάνουµε ό,τι µπορούµε και όπως
σας είπα και πριν στην ιδιωτική µας συζήτηση, θα κοιτάξουµε να
βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο την κατάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Κύρωση της Από-
φασης του Συµβουλίου 2014/335/ΕΕ, Ευρατόµ, για το σύστηµα
των ιδίων πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης».

Επίσης, η κ. Ευαγγελία Καρακώστα ζητεί άδεια απουσίας στο
εξωτερικό από 1 Αυγούστου έως 7 Αυγούστου 2016 και από 21
Αυγούστου έως 7 Σεπτεµβρίου 2016. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κύριε Υπουργέ, να σας ενηµερώσω ότι σύµφωνα µε τα στοι-

χεία που µας έδωσε ο κ. Βούτσης χθες στη Διάσκεψη των Πρό-
εδρων, οι Υπουργοί είστε παρόντες στο νοµοθετικό έργο. Αλί-
µονο αν δεν ήσασταν και τότε, δεν θα ψηφίζονταν οι νόµοι. Εί-
σαστε παρόντες γιατί είναι νόµος που υπογράφετε εσείς.

Ακούστε, όµως, τι συµβαίνει  µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας έδωσε ο κ. Βούτσης χθες, ό-
ντας και ο ίδιος πολύ στενοχωρηµένος, για να µην πω πολύ θυ-
µωµένος.

Επί κυρίας Κωνσταντοπούλου απαντώντο το 75% των ερωτή-
σεων, επί κυρίου Μεϊµαράκη το 80% των ερωτήσεων και στην πα-
ρούσα Σύνοδο απαντάται το 55%. 

Εποµένως δεν ισχύει αυτό, το οποίο είπατε. Οι συγκεκριµένοι
Υπουργοί απουσιάζουν συστηµατικά, εν αντιθέσει, παραδείγµα-
τος χάρη, µε τον όπισθέν σας ευρισκόµενο, κ. Αλεξιάδη, που
είναι πάντοτε παρών, όπως και ο κ. Δρίτσας -τουλάχιστον τυχαί-
νει να είναι, όταν εγώ προεδρεύω- και εσείς. Αφήστε, λοιπόν, τις
δικαιολογίες για τους συναδέλφους σας. Η κατάσταση δεν είναι

καλή.
Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Πρόεδρε, προτού πάρω τον λόγο επί της ουσίας,
θέλω να συµπληρώσω και εγώ, ως µέλος της Επιτροπής της Διά-
σκεψης των Προέδρων, ότι έχω προτείνει -και ο Πρόεδρος το
έχει δεχθεί-, κατ’ ανάγκη να επανέλθουµε στο παλαιό καθεστώς,
όπου ο Υπουργός ορίζει µια µέρα και κανονίζει τα ραντεβού του,
έτσι ώστε να τα αποφεύγει εκείνη την ηµέρα, και να ξέρει ότι την
τάδε µέρα θα έρθει να απαντήσει στις ερωτήσεις που οι Βουλευ-
τές υποβάλλουν. Οπότε να µην υπάρχει αυτό το πρόβληµα, ότι
υπάρχει κώλυµα, ότι υπάρχει φόρτος εργασίας και όλες αυτές
οι ιστορίες, διότι πολλές φορές δεν γίνονται και πιστευτές. Αυτό
είναι το τραγικό, γιατί µπορεί να υπάρχουν κωλύµατα αναµφι-
σβήτητα, αλλά πολλές φορές δεν γίνονται πιστευτά. 

Άρα πρέπει να πει ο κάθε Υπουργός ότι την τάδε του µηνός
θα απαντήσω στις ερωτήσεις, οπότε οι ερωτήσεις θα πηγαίνουν
εκείνη την ηµέρα. Έτσι τουλάχιστον γινόταν στο παρελθόν, γιατί
αυτά που είπε ο κ. Κακλαµάνης, ο Πρόεδρος, πράγµατι είναι σω-
στά, ότι τα ποσοστά ήταν υψηλότερα, αλλά υπήρχε και διαφο-
ρετικός τρόπος λειτουργίας όσον αφορά το θέµα αυτό που ανέ-
πτυξε.

Τώρα επί του δικού µας θέµατος. Πράγµατι, όσα είπε ο Υπουρ-
γός τα κατανοώ, αλλά θα ήθελα να παρακαλέσω να ζητήσετε
από τον Αρχηγό της Αστυνοµίας να δώσει έναν κατάλογο των
αριθµών που ισχυρίζονται και ο δήµαρχος και οι αστυνοµικοί της
Δωδεκανήσου ότι γίνεται ανισοκατανοµή, δηλαδή πόσοι υπηρε-
τούν στα Γιάννενα, πόσοι υπηρετούν στη Λάρισα, πόσοι υπηρε-
τούν στον Έβρο. Βεβαίως, αυτά θα απαντηθούν και κανένας δεν
έχει τη διάθεση να ψέξει κανέναν, διότι, αν δεν υπάρχουν αστυ-
νοµικοί, είναι πρόβληµα να βρούµε αστυνοµικούς, αλλά να υπάρ-
χει ανισοκατανοµή και να υπάρχει ένα αίτηµα να είσαστε δικαιό-
τεροι, είναι κάτι που πρέπει να απαντηθεί. Οπότε νοµίζω ότι ο Αρ-
χηγός της Αστυνοµίας πρέπει να δώσει αυτό τον κατάλογο, να
τους κοινοποιηθεί, οπότε δεν θα υπάρχει και ουσιαστικό θέµα
συζήτησης.

Τώρα όσον αφορά την προσπάθεια που κάνετε -και δεν την
αµφισβητώ- να αυξηθούν οι αριθµοί, θα σας παρακαλούσα και
εγώ να την κάνετε πιο έντονα, διότι πράγµατι η περιοχή αυτή
πλήττεται συγκριτικά µε άλλες περιοχές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών

και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Κρε-
µαστινέ, κατ’ αρχάς όλοι οφείλουµε να βελτιώσουµε τη λειτουρ-
γία του Κοινοβουλίου. Εσείς είστε πολύ παλαιότεροι από εµένα
και µε τεράστια εµπειρία σε αυτόν τον χώρο και κατανοώ ότι ξέ-
ρετε τι πρέπει να διορθωθεί. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα που συζητάµε, υπάρχει γενικότερη γκρί-
νια από όλες τις περιοχές. Ξέρετε ότι όλοι ζητούν. Όµως τα όρια
είναι περιορισµένα και οι αριθµοί είναι συγκεκριµένοι. Παρ’ όλα
αυτά, θα δώσω εντολή στον Αρχηγό της Αστυνοµίας να κοιτάξει
τι περιθώρια υπάρχουν. Και όταν λέω ότι θα δώσω εντολή, ξέ-
ρετε ότι ενεργούµε γρήγορα σε αυτές τις περιπτώσεις, ώστε να
δούµε από πού µπορούν να αποσυρθούν αστυνοµικοί και να βοη-
θήσουν την τουριστική προσπάθεια των νησιών της Δωδεκανή-
σου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην

έκτη µε αριθµό 942/3-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββα
Αναστασιάδη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, σχετικά µε τις απεργιακές κινητοποιήσεις στο λιµάνι της
Θεσσαλονίκης. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, κ. Θεόδωρος Δρίτσας.

Κύριε Αναστασιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, που βρίσκεστε σήµερα εδώ, για να

συζητήσουµε το φλέγον ζήτηµα της απεργίας στο λιµάνι της
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Θεσσαλονίκης. Βεβαίως, θα ευχόµουν, µετά από τρεις προσπά-
θειες και περίπου ένα µήνα καθυστέρησης, η ερώτησή µου να
είχε χάσει τον επίκαιρο χαρακτήρα της, δηλαδή να είχε λυθεί η
απεργία στο λιµάνι και να είχε οµαλοποιηθεί η κατάσταση της
λειτουργίας του, αλλά, δυστυχώς, η απεργία συνεχίζεται και η
ερώτηση διατηρεί τον επίκαιρο χαρακτήρα της.

Η απεργία αυτή, κύριε Υπουργέ, έρχεται να προστεθεί σε µια
σειρά αρρυθµιών που δηµιούργησαν το τρίµηνο κλείσιµο της Ει-
δοµένης τον Μάρτιο του 2015, οι τρίµηνες απεργιακές κινητο-
ποιήσεις των αγροτών στις αρχές του χρόνου και, βεβαίως, η
σηµερινή απεργία, που οδηγεί πάρα πολλές ναυτιλιακές εταιρίες
σε διπλανά ανταγωνιστικά λιµάνια.

Πέρα, όµως, και πάνω από αυτά, το κόστος που προκάλεσε
και προκαλεί στις επιχειρήσεις της περιοχής και της βορείου Ελ-
λάδος είναι ανυπολόγιστο. Βιοτέχνες, εισαγωγείς, επιχειρηµα-
τίες, ναυτικοί πράκτορες, εκτελωνιστές, εξαγωγείς έχουν φτάσει
στα όριά τους. Δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώ-
σεις τους, χάνουν πελάτες, δεν µπορούν να εξάγουν, δεν µπο-
ρούν να έχουν πρώτες ύλες για την παραγωγή. Αναγκάζονται να
παραχωρήσουν άδειες στο προσωπικό τους, γιατί το σύνολο των
επιχειρήσεων στην περιοχή υπολειτουργεί, ενώ κάποιες επιχει-
ρήσεις έχουν αναστείλει και τη λειτουργία τους. Βέβαια, αυτό
στη συνέχεια µπορεί να οδηγήσει και σε απολύσεις. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, ερωτάσθε γιατί µέχρι τώρα δεν αναλά-
βατε πρωτοβουλίες, για να λύσετε αυτό το πρόβληµα, και πώς
σκέφτεστε να το αντιµετωπίσετε, δεδοµένου ότι η απεργία συ-
νεχίζεται, µε τον γνωστό τρόπο, των κυλιόµενων σαρανταοκτά-
ωρων απεργιών, έτσι ώστε να αποκατασταθεί η οµαλή λειτουρ-
γία της οικονοµίας και της ζωής στην περιοχή και στη βόρεια Ελ-
λάδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κύριε Αναστασιάδη, ευχαριστώ για την ερώτηση. Πα-
ραµένει επίκαιρη, δυστυχώς, θα έλεγα. Πράγµατι, σωστά το εν-
τοπίσατε. Να σας απολογηθώ, αν θέλετε. Πράγµατι, τις προη-
γούµενες δύο φορές συνέπεσε η µία φορά να είναι κρίσιµη µέρα,
ακριβώς, για την εξέλιξη της απεργίας και είχα δέσµευση ανα-
φορικά µε αυτό. Η άλλη αφορούσε τις δεσµεύσεις που είχαν
προκύψει από τη µεγάλη Διεθνή Ναυτιλιακή Έκθεση των Ποσει-
δωνίων. Ως εκ τούτου, ήταν πραγµατικό το κώλυµα. Ήταν αδύ-
νατον να παρευρίσκοµαι. 

Παρ’ όλα αυτά, πράγµατι, η απεργιακή κινητοποίηση στη Θεσ-
σαλονίκη και στον Πειραιά, ελπίζω ότι βρίσκεται σε αποκλιµά-
κωση. Ήδη υπάρχουν σωµατεία, που έχουν αναστείλει την απερ-
γιακή κινητοποίηση και θέλω να πιστεύω ότι το σύνολο των ερ-
γασιακών ενώσεων και στον Πειραιά και στη Θεσσαλονίκη αυτές
τις µέρες θα επιλέξουν αναστολή των κινητοποιήσεων. 

Και λέω «θέλω να το πιστεύω», γιατί σας βεβαιώνω ότι πολύ
συστηµατικά όλο αυτό το διάστηµα, κάθε µέρα, υπάρχει συνεχής
ενασχόληση της Κυβέρνησης -και των συναρµόδιων Υπουργείων,
όχι µόνο του δικού µας Υπουργείου- στην κατεύθυνση της ανα-
ζήτησης λύσεων, της επεξεργασίας και της διατύπωσης προτά-
σεων, που να έχουν και δικαιοσύνη και ρεαλισµό και προοπτική.

Ξέρετε ότι είναι πολύ περίεργη η περίοδος που ζούµε. Χρει-
άζονται αυτές οι σχέσεις εµπιστοσύνης να έχουν αµοιβαιότητα
από όλες τις πλευρές, γιατί όλα τα ζητήµατα και ειδικά αυτά τα
ζητήµατα συνδέονται µε λεπτές ισορροπίες και αβεβαιότητα για
το µέλλον των Ελλήνων πολιτών. Αυτή η πραγµατικότητα δηµι-
ουργεί την ανάγκη συνεννόησης. 

Η Κυβέρνησή µας, λοιπόν, και σε αυτό το ζήτηµα, µε επιχειρή-
µατα, µε ενασχόληση, µε προτάσεις διεκδικεί –πραγµατικά διεκ-
δικεί- να πείσει για τον υπεύθυνο τρόπο µε τον οποίον έχει
χειριστεί και αυτό το ζήτηµα. 

Είµαστε προς το τέλος και νοµίζω ότι είµαστε προς το τέλος
για µια νέα αρχή, η οποία αφορά και το λιµάνι της Θεσσαλονίκης
και το λιµάνι του Πειραιά. Αυτά τα δύο λιµάνια πρέπει να λειτουρ-
γήσουν µε αναπτυξιακούς στόχους, µε δυναµισµό -έχουν τερά-
στια πλεονεκτήµατα- αλλά και µε κανόνες συνεννόησης και
δικαιοσύνης, που εκτός από πεδίο δίκαιης ανάπτυξης, όπως και
ο Πρωθυπουργός έχει εξαγγείλει, η κοινωνική δικαιοσύνη και η

εργασιακή ασφάλεια είναι κυρίως προϋποθέσεις ανάπτυξης και
για τον Πειραιά και για τη Θεσσαλονίκη. 

Τελειώνω, λέγοντας ότι έχουµε απόλυτη επίγνωση των συνε-
πειών, των αρνητικών συνεπειών, που έχουν υποστεί πάρα πολ-
λές επιχειρήσεις στη βόρεια Ελλάδα και στη Θεσσαλονίκη. Είναι
ακριβώς, ένα από τα επιχειρήµατα και της Κυβέρνησης απέναντι
στους απεργούς, ότι δεν γίνεται να µην λαµβάνεται υπ’ όψιν το
σύνολο των παραµέτρων προς αυτήν την κατεύθυνση.

Όµως, και εκεί χρειάζεται πραγµατικά να διατηρηθεί η συνεν-
νόηση και η ενότητα. Σε µεγάλο βαθµό αυτό έχει επιτευχθεί και
από τις παραγωγικές ενώσεις της βορείου Ελλάδας και της Θεσ-
σαλονίκης και από τη διοίκηση του Οργανισµού Λιµένα και από
τους εργαζόµενους και, φυσικά, από την Κυβέρνηση.

Κατανοούµε όλες τις επιπτώσεις µιας απεργιακής κινητοποί-
ησης. Όλοι µαζί πρέπει να βγούµε απ’ αυτήν την δυσκολία, για
να ανοίξουµε όλοι µαζί νέους δρόµους και η συνεννόηση δεν
πρέπει να χαθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αναστασιάδη,
ορίστε έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι και εγώ,
αλλά και αυτοί που µας ακούνε, δεν διαφωτίστηκαν από αυτά
που είπατε. Εγώ πιστεύω ότι αυτά τα θέµατα δεν λύνονται µε ευ-
χολόγια και, βεβαίως, η συνεννόηση και η δικαιοσύνη και τα δι-
καιώµατα πρέπει να προταχθούν σ’ αυτήν την κουβέντα.

Όµως, δικαιώµατα δεν έχουν µόνο οι απεργοί, των οποίων την
αγωνία καταλαβαίνουµε και κατανοούµε. Μάλιστα, ήµασταν
εµείς, κλιµάκιο της Νέας Δηµοκρατίας, οι µόνοι που τους επισκε-
φθήκαµε για να συζητήσουµε. Όµως, αυτοί, βεβαίως, δεν ήθελαν
να συζητήσουν, ήθελαν να δηµιουργήσουν σόου. Συζητήσαµε µε
τη διοίκηση του ΟΛΠ και τους εµπλεκόµενους φορείς.

Δικαιώµατα έχουν και οι εργαζόµενοι, που δουλεύουν στις επι-
χειρήσεις της βορείου Ελλάδος –και είναι χιλιάδες- και κινδυ-
νεύουν να χάσουν τη δουλειά τους, αλλά και οι επιχειρηµατίες,
που ζουν µε την αγωνία να κρατήσουν ζωντανές τις επιχειρήσεις
τους.

Θέλω να σας κάνω µια ευθεία ερώτηση και θέλω µια ευθεία
απάντηση: Γιατί η Κυβέρνηση, µέσω της διοίκησης του ΟΛΠ, δεν
άσκησε τα ένδικα δικαιώµατά της, ώστε να αποκατασταθεί η λει-
τουργία του λιµένος; Και γιατί διχάζετε την κοινωνία και τον λαό,
αναγκάζοντας τους φορείς, τα επιµελητήρια της Ελλάδος, να
προβούν σ’ αυτήν την ενέργεια, που είναι καθαρά καθήκον και
ευθύνη της Κυβέρνησης; Γιατί δεν το κάνατε εσείς; Γιατί;

Βεβαίως, πρέπει να κάτσετε και να συζητήσετε. Είναι ευθύνη
σας. Είναι ευθύνη του Υπουργού και της Κυβέρνησης να λύσετε
αυτά τα προβλήµατα από τη µια πλευρά. Είναι ευθύνη σας,
όµως, να διαφυλάξετε και τα δικαιώµατα των άλλων.

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτή η απεργία, κύριε Υπουργέ; Απαξιώνε-
ται ολοκληρωτικά το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Δεν πρόκειται να
επιστρέψει κανένα φορτίο και αυτό µας το δείχνει η εµπειρία µας
από το πρόσφατο παρελθόν. Επίσης, απαξιώνεται ολοκληρωτικά
η οικονοµία, ο επιχειρηµατικός κόσµος, αλλά και η εργασία στην
περιοχή και στη βόρειο Ελλάδα. 

Κι εσείς µου µιλάτε τώρα σαν σχολιαστής, ως απλός θεατής.
Ποιες ενέργειες πήρατε; Τι θα πει «ελπίζω ότι θα λυθεί η απερ-
γία» ή τι θα πει «βρισκόµαστε σε καλό δρόµο» ή τι θα πει ότι «θα
λυθεί τις επόµενες µέρες»; Εκτός κι αν, σύµφωνα µε την προ-
σφιλή σας τακτική, περιµένετε να λυθεί το πρόβληµα δια της ωρι-
µάνσεως, να βαρεθούν, δηλαδή, οι απεργοί, όπως έκαναν και σε
προηγούµενες περιπτώσεις, και να φύγουν και να πάνε στα σπί-
τια τους. Αυτό, όµως, θα διαλύσει τελείως την κοινωνία και την
οικονοµία στην περιοχή.

Είναι τεράστια η ευθύνη σας. Η ιστορία θα καταγράψει αυτήν
τη απεργία ως την απεργία που απαξίωσε και µηδένισε το λιµάνι
της Θεσσαλονίκης και την οικονοµία και τον επιχειρηµατικό
κόσµο στη βόρειο Ελλάδα, αλλά και εσάς ως έναν αδιάφορο
Υπουργό για τα κοινωνικά προβλήµατα.

Ποιες είναι οι πραγµατικές πρωτοβουλίες που πήρατε; Γιατί
δεν δίνετε εντολή στη διοίκηση του ΟΛΠ να ασκήσει τα ένδικα
µέσα, όπως έχει δικαίωµα; Ξέρετε γιατί γίνονται οι σαρανταοχτά-
ωρες απεργίες. Γιατί είστε θεατής σ’ αυτό;

Κατανοούµε τα προβλήµατα των εργαζοµένων και δεν είµαστε
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εναντίον τους. Είναι ευθύνη σας, όµως, να τα λύσετε. Εσείς είστε
Κυβέρνηση. Εσείς έχετε την ευθύνη. Εσείς έχετε το καθήκον.
Εσείς πρέπει να τα λύσετε αυτά τα προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κύριε Αναστασιάδη, στενοχωριέµαι, γιατί προσπά-
θησα να θέσω ένα σύνθετο πλαίσιο συζήτησης, σε βάθος. Σας
κάλεσα να συµµετάσχετε σε αυτό στη δευτεροµιλία σας και
εσείς χαρακτηρίσατε αυτό το πλαίσιο «ευχολόγιο» ή «σχολιασµό»
και «παρακολούθηση απλού θεατή».

Κύριε Αναστασιάδη, επί των δικών σας κυβερνήσεων οι εργα-
ζόµενοι στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης έχουν απεργήσει µήνες.
Στον Πειραιά επί τρεις ολόκληρους συνεχείς µήνες. Δεν µπο-
ρούµε να παίζουµε µε φθηνή συγκυριακή αντιπολιτευτική διά-
θεση. 

Ασχολούµαστε και µε τα ζητήµατα των εργαζοµένων στις επι-
χειρήσεις της βορείου Ελλάδος και µε τις ίδιες τις επιχειρήσεις
µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα. Όλο αυτό είναι ένα σύνθετο ζή-
τηµα σε µια µεταβατική περίοδο που αλλάζουν τα δεδοµένα της
λειτουργίας των λιµανιών της χώρας του Πειραιά και της Θεσ-
σαλονίκης και στη συζήτηση αυτή έχουν συµµετάσχει οι πάντες.
Στη Θεσσαλονίκη είναι ανοιχτή ακόµα η συζήτηση και αυτή είναι
µια ακόµα κριτική προς τα σωµατεία των εργαζοµένων, διότι στη
Θεσσαλονίκη δεν έχει λήξει τίποτα. Είναι όλα ανοιχτά ακόµα και
για τη σύµβαση παραχώρησης και για όλα τα ζητήµατα. 

Και θα έπρεπε όντως οι εργαζόµενοι να είχαν συνεκτιµήσει το
γεγονός αυτό µε πολύ µεγαλύτερη ευρύτητα, διότι δεν έχουν
κλείσει ακόµη οι όροι του διαγωνισµού. Και πράγµατι έτσι είναι. 

Εξαιτίας όλης αυτής της συνθετότητας του ζητήµατος, που
δεν αφορά µόνο αυτές τις είκοσι µέρες αλλά το µέλλον, γιατί το
λιµάνι της Θεσσαλονίκης έχει µέλλον και ο δυναµισµός του στο
µέλλον στηρίζεται στη συνεργασία όλων αυτών των παραγόντων
που συµµετέχουν, δηλαδή, εργαζοµένων, διοίκησης, επιχειρή-
σεων, Κυβέρνησης και Αυτοδιοίκησης, εγώ σας κάλεσα σε µια
σύνθετη προσέγγιση και εσείς µου λέτε να τους πάµε στα δικα-
στήρια. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Να δώσετε λύση σας λέµε! 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Δηλαδή, η υπεύθυνη Κυβέρνηση να πάψει να είναι
υπεύθυνη ως προς την πολιτική της να αντιµετωπίζει σύνθετα ζη-
τήµατα και να προσπαθεί να συνθέτει αντιθέσεις και να βρίσκει
τη λύση στο να κρίνει παράνοµη και καταχρηστική την απεργία
και να την παραπέµπει στα δικαστήρια για λύση.

Αυτή είναι προσφιλής σας µέθοδος. Ωφέλησε ποτέ κανέναν;
Αναπτύχθηκε η Ελλάδα; Κατεστράφη η Ελλάδα µε τις αποφάσεις
που έκριναν παράνοµες και καταχρηστικές τις απεργίες. Δεν
ωφελήθηκε. Δεν αναπτύχθηκε η παραγωγικότητα, δεν δηµιουρ-
γήθηκε κανένα νέο µοντέλο συνεργασιών για την αναπτυξιακή
πορεία της χώρας πουθενά. 

Η εύκολη κριτική, κύριε Βουλευτά, είναι κάτι πολύ συνηθι-
σµένο. Ας προχωρήσουµε σε πιο σύνθετες προσεγγίσεις και έ-
χουν όλοι ρόλο σε αυτή την υπόθεση. Οι πάντες έχουν ρόλο ευ-
θύνης σε αυτήν την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εάν είχα διαβάσει την

επόµενη ερώτηση θα την συζητούσαµε µαζί, επειδή είναι ακρι-
βώς ίδια. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή είναι εδώ ο κ. Καµµένος από την
αρχή, θα συζητήσουµε την δωδέκατη µε αριθµό 967/7-6-2016
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υ-
πουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε τη απερ-
γία των λιµενεργατών στον Οργανισµό Λιµένος Πειραιώς (ΟΛΠ).

Κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µπορούσαµε πράγµατι να τις συζητήσουµε µαζί. Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Υπουργέ που είστε παρών. Η ερώτησή µου είναι
παλαιότερη, από τις αρχές του µήνα. Παρ’ όλα αυτά, επειδή πα-
ρακολούθησα και την ερώτηση του συναδέλφου της Νέας Δη-
µοκρατίας και την απάντηση του Υπουργού, έχω καλυφθεί σε

αρκετά σηµεία. 
Παρ’ όλα αυτά, θα επιµείνω στο θέµα του Πειραιά, όχι τόσο

λόγω εντοπιότητας και εκλογής µου σε αυτήν την Περιφέρεια
όσο για το τουριστικό κοµµάτι και ένα µεγάλο εµπορικό. 

Στον Πειραιά είχαµε προβλήµατα τα οποία επιλυθήκαν µε ξε-
νύχτι, τα οποία γνωρίζω πάρα πολύ καλά. Ασχολήθηκε και η κ.
Κουντουρά και ο κ. Υπουργός και εγώ αφανώς σε ορισµένα άλλα
ζητήµατα. Ήταν πολύ επικίνδυνη η περίοδος, διότι κινδυνεύσαµε
να χάσουµε χιλιάδες τουρίστες και να έχουµε ένα αρνητικό ισο-
ζύγιο τον Ιούνιο στις αφίξεις της κρουαζιέρας, το οποίο θα είχε
άµεσο αντίκτυπο στην οικονοµία της πόλης, αλλά και στο µάρ-
κετινγκ και στη δυσφήµιση της χώρας παγκόσµια, µιας και ο του-
ρισµός είναι από τις βασικές µας βιοµηχανίες και πρέπει να την
προστατεύουµε. 

Υπήρχαν και εµπορικά ζητήµατα στον Πειραιά από τσιµεντο-
βιοµηχανίες. Δεν το αναφέρω στην ερώτησή µου, αλλά υπήρχαν
και από αυτοκινητοβιοµηχανίες ζητήµατα, διότι είχαν µπλοκάρει
κάποια αυτοκίνητα τα οποία πήγαιναν σε νησιά προς ενοικίαση
και έχαναν –αν θέλετε- και κάποιο εισόδηµα από τα αυτοκίνητα
που ήταν µπλοκαρισµένα. Η κατάσταση είναι γνωστή. 

Κύριε Υπουργέ, εφ’ όσον έχουν περάσει µέρες, είναι µεν επί-
καιρη η ερώτηση, αλλά βαίνει προς επίλυση και γνωρίζω ότι του-
λάχιστον στον Πειραιά γίνεται µια ανοιχτή συζήτηση από όλα τα
µέρη για µια λύση όχι πολιτική, αλλά πρακτική, επαγγελµατική,
προστατεύοντας και τα δικαιώµατα όλων των εργαζοµένων ένθεν
κακείθεν.

Η ερώτηση ήταν πώς σκοπεύετε να επιλύσετε την τεράστια
απώλεια εσόδων και ποια είναι µέχρι στιγµής η συνολική ζηµιά –
αν µπορούµε να πούµε- για το κράτος. Όµως, επιµένω ότι ήταν
στην αρχή του µήνα. Τώρα δεν υπάρχει ζηµιά, γιατί λύσαµε το
θέµα το Σαββατοκύριακο. 

Υπάρχει µια ερώτηση για το αν γίνονται πληρωµές στον ΟΛΠ,
εφόσον απεργούν οι διοικητικοί υπάλληλοι και αν έχουµε απώ-
λειες από τον ΟΛΠ λόγω της απεργίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, απα-

ντήστε, αν θέλετε, µόνο επί των καινούργιων στοιχείων, γιατί το
γενικό πλαίσιο το είπατε. Παρά ταύτα, έχετε τον χρόνο σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Προφανώς, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, να σας συγχαρώ, κύριε συνάδελφε, διότι εντάξει,
δεν είναι θέµα να πάρετε συγχαρητήρια από εµένα, αλλά για µία
ακόµα φορά επισηµαίνω ότι, όταν ασχολείστε µε ένα θέµα, ασχο-
λείστε µε συστηµατικότητα και τεκµηρίωση και αυτό είναι πάρα
πολύ καλό. 

Δεν µπορώ να επιβεβαιώσω όλα τα στοιχεία που έχει και θέτει
η ερώτησή σας, διότι έχω και εγώ µεν στοιχεία, αλλά δεν είναι
επίσηµα, δεδοµένου ότι ο Οργανισµός Λιµένος Πειραιά, που είναι
ο επίσηµος φορέας, για να καταγράφει όλα αυτά τα λεπτοµερή
στοιχεία, αυτή την περίοδο λόγω της απεργίας δεν έχει τη δυνα-
τότητα να το κάνει. 

Παρ’ όλα αυτά, πράγµατι, και στον Πειραιά οι συνέπειες αυτής
της απεργιακής κινητοποίησης είναι πολύ σηµαντικές, ιδιαίτερα
στον χώρο εκτελωνισµού και µεταφοράς των αυτοκινήτων, στο
Car Terminal. Εκεί περισσότερο υπάρχει οικονοµική επιβάρυνση
και παρατηρούνται απώλειες, αλλά και σε κάποια άλλα προϊόντα. 

Το λιµάνι ως προς την ακτοπλοΐα δεν έχει επηρεαστεί καθό-
λου. 

Στην κρουαζιέρα τώρα έχουµε πραγµατικά µία «θαυµαστή» -
να βάλω τη λέξη σε εισαγωγικά, για να µην εξιδανικεύουµε τα
πράγµατα- εικόνα. Όµως, παρά το γεγονός ότι η απεργία διαρκεί
τόσες πολλές µέρες, υπήρξαν µέρες, όπως το προ-προηγούµενο
Σάββατο, όπου µέσα σε δεκαοκτώ ώρες κατέπλευσαν επτά πολύ
µεγάλα κρουαζιερόπλοια και διακοµίστηκαν δεκατέσσερις χιλιά-
δες ταξιδιώτες-επιβάτες, αφικνούµενοι ή αναχωρούντες, από τον
Πειραιά. Όλα αυτά συνέβησαν και τα πλοία έφυγαν στην προ-
γραµµατισµένη ώρα τους από τον Πειραιά, παρά την απεργία,
χωρίς να χρησιµοποιηθεί βία, χωρίς να χρησιµοποιηθεί τίποτα
άλλο. 

Αυτό επετεύχθη χάρη στη συνεργασία του Λιµενικού Σώµατος,
του Οργανισµού Λιµένα Πειραιά, των εταιρειών και των πρακτό-
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ρων που τους εκπροσωπούν, αλλά και των εργαζοµένων. Φυσικά,
έπαιξαν µεγάλο ρόλο και οι εργαζόµενοι στα ίδια τα κρουαζιε-
ρόπλοια, οι οποίοι επωµίσθηκαν ένα µεγάλο βάρος, πέρα από το
σύνηθες της εργασίας τους. 

Πραγµατικά, νοµίζω ότι εδώ πρέπει να αναδειχθεί -τουλάχι-
στον ως προς αυτό το στοιχείο- και η ωριµότητα µε την οποία οι
εργαζόµενοι στο λιµάνι του Πειραιά αντιµετώπισαν τα ζητήµατα
της κρουαζιέρας. Σεβάστηκαν το ζήτηµα. Ζητήθηκε να γίνουν σε-
βαστοί κάποιοι κανόνες, ώστε να µη λειτουργήσουν «απεργοσπα-
στικοί» -εντός ή εκτός εισαγωγικών- µηχανισµοί. Όµως, οι ίδιοι
σεβάστηκαν τις πραγµατικά συνολικότερες ανάγκες και κυρίως
τον κίνδυνο να ταλαιπωρηθούν άνθρωποι, ταξιδιώτες, επισκέπτες
της χώρας µας. Πέραν της δυσφήµησης της ίδιας της χώρας
µας, δεν είναι καθόλου σωστό άνθρωποι και ειδικά ηλικιωµένοι
να ταλαιπωρούνται. Αυτό το υπερασπίστηκαν και οι εργαζόµενοι
εκτός από όλους τους άλλους παράγοντες. Ό,τι επετεύχθη επε-
τεύχθη µε τη συνεργασία σε πνεύµα ευθύνης και καλής θέλησης. 

Δεν έχω στοιχεία –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι υπάρχουν
εργαζόµενοι του ΟΛΠ οι οποίοι, ενώ απεργούν, αµείβονται. Όσοι
απεργούν δεν αµείβονται. 

Αν κάποιοι έχουν πάρει την τακτική τους άδεια ή δεν ξέρω τι
άλλο, αυτά είναι άλλα ζητήµατα. Εκεί δεν υπάρχει θέµα. Όµως
φαινόµενο εργαζοµένου που δηλώνει απεργός και αµείβεται, δεν
υπάρχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καµµένε, έχετε

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω την προσπάθεια που έχει γίνει. Θέλω

να συγχαρώ –χωρίς να περιαυτολογούµε σαν Κυβέρνηση- για
την µεγάλη προσπάθεια που έχει γίνει και το ξενύχτι, τουλάχι-
στον τα Σαββατοκύριακα, γιατί είχα εµπλακεί και εγώ. 

Είναι όντως έτσι, ότι δηλαδή ενεπλάκησαν όλα τα µέρη και
έδωσαν καλή τη πίστει λύση, διότι υπάρχουν και ηλικιωµένοι που
κατεβαίνουν από τα καράβια. Κάποιο βράδυ µάλιστα είχαµε έξι
χιλιάδες βαλίτσες. Δεν µπορούσαν να τις ανεβάσουν. Κάποια
στιγµή άνοιξε και το διπλανό terminal. Βρέθηκε λύση και αυτό
είναι το καλό. 

Κλείνω λέγοντας ότι µετά τα χθεσινά ή σηµερινά αποτελέ-
σµατα στη Μεγάλη Βρετανία και την αβεβαιότητα που ήδη ξεκι-
νάει –έχω πάρει σήµερα τις αναλύσεις από όλες τις µεγάλες
τράπεζες του κόσµου- είναι δύσκολη η εποχή για τη Μεγάλη Βρε-
τανία. Με ποια έννοια; Είναι εποχή αβεβαιότητας. Δεν πρέπει η
Ελλάδα, σε καµµία περίπτωση -και το λέω σαν Δηµήτρης Καµµέ-
νος και όχι σαν Βουλευτής- να ενισχύσει την αβεβαιότητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μέσα στο Κοινοβού-
λιο µιλάτε ως Βουλευτής. Έξω από την Αίθουσα µιλάτε όπως θέ-
λετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Θα το πω
τότε ως Βουλευτής. 

Δεν πρέπει να εντείνουµε την αβεβαιότητα, διότι µέσα από
τους δηµοκρατικούς θεσµούς, τον δηµοκρατικό τρόπο και το
διάλογο που έχει επιβάλει αυτή η Κυβέρνηση µε τις κοινωνικές
οµάδες, µε τους επιχειρηµατίες, µε τις πολιτικές δυνάµεις του
τόπου, θα πρέπει όλοι να συνοµολογήσουµε και να πάµε σε µία
κανονικότητα και σταθερότητα, διότι δεν έχουµε περιθώριο να
εντείνουµε την αβεβαιότητα, πόσο µάλλον στο τουριστικό ή στο
εµπορικό προϊόν, όσο έχει να κάνει µε τις πύλες εισόδου και εξό-
δου. Ευτυχώς λύθηκε και το θέµα της Ειδοµένης.

Πρέπει δηλαδή η Ελλάδα αυτή τη στιγµή να βγει από το χάρτη,
να µην ασχολούνται µαζί µας. Το λέω τόσο απλά, γιατί δεν
έχουµε περιθώριο να ασχοληθεί ξανά κάποιος µαζί µας. Το λέω
µε την καλή έννοια και εννοώ χωρίς να λέµε «ναι» σε όλα, γιατί
δεν έχουµε αυτή τη λογική ούτε βρισκόµαστε σε αυτή τη διαδι-
κασία. 

Πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί. Γι’ αυτό και εγώ, κύριε
Υπουργέ, και στον Πειραιά και όπου αλλού βρίσκοµαι το λέω όσο
µπορώ και µε όσους συζητούµε, τους λιµενεργάτες, τον εµπο-
ρικό σύλλογο, τον δήµαρχο του Πειραιά, τους επιχειρηµατίες και
τους εφοπλιστές των κρουαζιερόπλοιων. Όλοι µαζί πρέπει να µα-
ζέψουν τις δηλώσεις, να καθίσουµε όλοι µαζί στο τραπέζι δια-

κοµµατικά και να βρούµε µία λύση για το καλό της πατρίδας µας. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο, αν και νοµίζω ότι τα έχετε καλύψει όλα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Μισό λεπτό χρειάζοµαι, κύριε Πρόεδρε.
Συµφωνώ, κύριε Καµµένε, έτσι είναι. Αυτό που θέλω να πω

είναι ότι πάρα την απεργία και τα προβλήµατα που έχουν παρου-
σιαστεί, η κρουαζιέρα δεν έχει επηρεαστεί. Έχουµε συστηµατική
επικοινωνία µε όλες τις εταιρείες. Αυτή η µεταβατική πραγµατι-
κότητα δεν θα επηρεάσει –είµαι αισιόδοξος γι’ αυτό- το επόµενο
διάστηµα την πορεία της κρουαζιέρας, που βρίσκεται σε αναπτυ-
ξιακή διαδικασία και για το λιµάνι του Πειραιά και για άλλα λιµά-
νια της χώρας.

Τελειώνω µε ένα πράγµα. Την επόµενη εβδοµάδα θα µας δοθεί
η δυνατότητα στη Βουλή να συζητήσουµε τη σύµβαση παραχώ-
ρησης για το λιµάνι του Πειραιά. Πριν το ζητήσουν οι εργαζόµε-
νοι, είναι συστηµατική η προσπάθεια -µε επιτυχίες της Κυβέρ-
νησης στο νέο τοπίο- να εξασφαλιστεί η σταθερότητα και η ασ-
φάλεια στις εργασιακές σχέσεις στα λιµάνια του Πειραιά και της
Θεσσαλονίκης. 

Αυτό είναι κυβερνητική επιλογή και κατεύθυνση. Χρειάζεται να
λυθούν επιµέρους ζητήµατα για να επιτευχθεί αυτό, νοµικά, πρα-
κτικά, οικονοµικά και πολλά άλλα. Αυτή είναι όµως η βασική κα-
τεύθυνση και γι’ αυτό θεωρώ ότι οι απεργοί εργαζόµενοι, που
έχουν επίγνωση των κυβερνητικών προσπαθειών, πρέπει να επι-
δείξουν ένα ευρύ πνεύµα καλής θέλησης, το οποίο θα ωφελήσει
όλους και πρώτα απ’ όλα τους ίδιους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

τρίτη ενότητα.
Επόµενη είναι η πρώτη µε αριθµό 1016/21-6-2016 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλ-
λου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης αντιµετώπισης του προ-
βλήµατος υδροδότησης του Αιτωλικού Αιτωλοακαρνανίας. 

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υπουργός κ. Κουρουµπλής. 
Κυρία Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά, σε συνέχεια των όσων είπε πριν ο συνάδελφος

για την εδραίωση της σταθερότητας, θα ήθελα να πω ότι είναι
ζητούµενο η εδραίωση της σταθερότητας, αλλά χρειάζονται και
προϋποθέσεις. Η ακρόαση της λαϊκής βούλησης είναι µία τέτοια
προϋπόθεση. Ο σεβασµός των ανθρωπίνων και εργασιακών δι-
καιωµάτων είναι τέτοιες προϋποθέσεις. Ας εργαστούµε πάνω σε
αυτές τις ασφαλείς προϋποθέσεις τόσο µέσα στη χώρα όσο και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που ήρθατε. Είναι ένα ζήτηµα το
οποίο απασχολεί τον τόπο µας, τον δικό σας και δικό µου τόπο,
και είναι ένα ζήτηµα που χρονίζει. Μιλάµε για την υδροδότηση
της Δηµοτικής Ενότητας Ιεράς Πόλεως Μεσολογγίου του Αιτω-
λικού, µιας µεγάλης δηµοτικής ενότητας. Τι συµβαίνει, λοιπόν;

Ουσιαστικά, υπάρχει απαγόρευση πόσης, δεν µπορεί να χρη-
σιµοποιηθεί νερό και οι κάτοικοι στο Αιτωλικό δεν µπορούν να
πιούν νερό ούτε να µαγειρέψουν µε αυτό. Είναι ένα χρόνιο πρό-
βληµα. Ουσιαστικά, από το 2008 υπάρχουν συνεχείς απαγορεύ-
σεις από τη διεύθυνση υγείας, βεβαίως, και από τη ΔΕΥΑ. 

Βέβαια, η κατάθεση αυτής της ερώτησης µπορεί να είναι λίγο
παράδοξη, µε την έννοια ότι γνωρίζουµε ότι ο υπεύθυνος φορέας
είναι ο φορέας λειτουργίας του δικτύου, δηλαδή ο αρµόδιος
δήµος. Η αρµόδια ΔΕΥΑ πρέπει να προβεί, σε συνεργασία µε τις
αρµόδιες υπηρεσίες, σε τέτοιες ενέργειες, σε όλες τις απαιτού-
µενες επανορθωτικές ή άλλες αλλαγές, ώστε, µε κατάλληλη επε-
ξεργασία, µε αποµάκρυνση εστιών ρύπανσης κ.λπ., να παρέ-
χουµε νερό στους πολίτες µε τις προδιαγραφές του νερού της
ανθρώπινης κατανάλωσης.

Ωστόσο, επειδή το πρόβληµα χρονίζει κι επειδή, παρά τις προ-
σπάθειες όλων των προηγούµενων, αλλά και της τωρινής δηµο-
τικής αρχής και της ΔΕΥΑ, σύµφωνα πάντοτε µε τις υποδείξεις
της υπηρεσίας υγείας, δεν υπάρχει αποτέλεσµα -θα πω και στη
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δευτερολογία µου ότι υπάρχουν διάφορα έργα που έχουν γίνει,
όπως και προϋπολογισµοί γι’ αυτά τα έργα- θεώρησα ότι θα πρέ-
πει κατ’ αρχάς να ενηµερωθεί -που σίγουρα το γνωρίζετε- και το
Υπουργείο και µε κάποιον τρόπο να συµµετέχει στην εκπόνηση
ενός σχεδίου µόνιµης λύσης γι’ αυτό το ζήτηµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο, κύ-

ριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι

είναι πάρα πολύ ενδιαφέρον όταν στη Βουλή έρχονται ζητήµατα
που έχουν πολύ µεγάλη αξία και ουσία, όπως είναι το ζήτηµα του
πόσιµου νερού. 

Το νερό είναι η ποιότητα της ζωής µας και πρέπει να παραµέ-
νει πάντα δηµόσιο αγαθό. Γι’ αυτό και ανάµεσα στις σκέψεις και
πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης, σε ό,τι αφορά την αναθεώρηση
του Συντάγµατος, βρίσκεται και το ζήτηµα του νερού, δηλαδή να
κατοχυρωθεί ως δηµόσιο αγαθό.

Πολύ χαίροµαι που η συνάδελφος πήρε την πρωτοβουλία να
αναδείξει ένα θέµα, το οποίο αφορά, ας µου επιτρέψετε να πω,
κύριε Πρόεδρε, και τη δική µου ιδιαίτερη πατρίδα, όπως αντιλαµ-
βάνεστε. Πράγµατι, είναι ένα ζήτηµα το οποίο χρονίζει, όπως
πολύ σωστά τονίστηκε από τη συνάδελφο. Έχει αξία η προσπά-
θεια να αναδειχθεί, να προβληθεί και, επιτέλους, να βρεθεί µία
λύση.

Βέβαια, τίθεται ένα ερώτηµα όλα αυτά τα χρόνια για το τι έγινε
µε ένα τέτοιο ζήτηµα που πραγµατικά έχει να κάνει µε την ποι-
ότητα ζωής, σε µία περιοχή µε πολύ σηµαντική συµβολή στην
ανάπτυξη της χώρας, καθώς και ιστορική περιοχή, όπως είναι και
το Μεσολόγγι και το Αιτωλικό.

Έχουµε χτίσει µε την αυτοδιοίκηση α’ βαθµού και β’ βαθµού,
από την πρώτη στιγµή, µία καλοπροαίρετη σχέση συνεργασίας
και εµπιστοσύνης. Οι οχλήσεις της Βουλευτού πάνω σε αυτά τα
ζητήµατα κατά καιρούς, όπως και η σηµερινή ερώτηση, έρχονται
να δέσουν µε µία παράλληλη προσπάθεια που κάνει το Υπουρ-
γείο και µε την περιφερειακή αυτοδιοίκηση και την τοπική αυτο-
διοίκηση, για να αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά, επιτέλους, αυτό
το χρονίζον ζήτηµα της περιοχής, που πραγµατικά ταλανίζει το
σύνολο των κατοίκων. 

Πρέπει, λοιπόν, να διαβεβαιώσω την Αίθουσα και τη Βουλευτή
ότι αυτή η συνεργασία που αποδίδει πανελλαδικά καρπούς είχε
κι εδώ ένα θετικό αποτέλεσµα. 

Η τελική συνεννόηση έχει γίνει µε τον Περιφερειάρχη, τον κ.
Κατσιφάρα, ο οποίος πρέπει να πω ότι έχει επιδείξει απόλυτη κα-
τανόηση. Παρ’ ότι για το περιφερειακό πρόγραµµα που αφορά
την ύδρευση, οι αιτήσεις έχουν φτάσει το διπλάσιο ποσοστό από
αυτό που διαθέτει το πρόγραµµα, έχει κατά κάποιον τρόπο προ-
τεραιοποιηθεί η διαδικασία προώθησης και επίλυσης του ζητή-
µατος που αφορά τη συγκεκριµένη περιοχή.

Μπορώ, λοιπόν, από αυτή τη θέση, από τις συνεννοήσεις που
έχω µε τον Περιφερειάρχη, να τονίσω ότι θα είναι προτεραιότητα
στην κατανοµή του προγράµµατος η χρηµατοδότηση αυτού του
έργου, το οποίο, εξ όσων γνωρίζω, είναι ένα έργο σηµαντικό. Υ-
πολογίζουν ότι µπορεί να έχει ένα ύψος γύρω στα 2 εκατοµµύρια
ευρώ.

Άρα, πιστεύω ότι θα γίνει επιτέλους, κυρία Τριανταφύλλου, ένα
σοβαρό έργο, όχι αποσπασµατικά, όπως γινόταν µέχρι σήµερα,
που ξοδεύονταν πάρα πολλά λεφτά, χωρίς κανένα µακροχρόνιο
αποτέλεσµα.

Άρα, ο Δήµος Μεσολογγίου-Αιτωλικού και η Περιφέρεια σε συ-
νεργασία και µε το Υπουργείο, θα έχουµε δώσει µια οριστική, επι-
τέλους, λύση σε ένα ζήτηµα που πραγµατικά υποβαθµίζει όσο
παρατείνεται την ποιότητα ζωής των κατοίκων της περιοχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι πραγµατικά για τη δέσµευση. Μιλάµε

για ένα ζήτηµα σε µια περιοχή, όπως η Αιτωλοακαρνανία, που
κατέχει το 1/3 των υδάτων όλης της χώρας και όπου εκτός από
το Αιτωλικό, εγώ από το 2012 που είµαι Βουλευτής, βλέπω ότι

υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα και υδροδότησης, αλλά και ζη-
τήµατα ΤΟΕΒ-ΓΟΕΒ στην περιοχή µας. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο
θα συζητήσουµε άλλη φορά.

Ωστόσο, θα πιαστώ λίγο από αυτό που είπατε στο τέλος, δη-
λαδή, πράγµατι, είπα και στην πρωτολογία µου ότι έχει απασχο-
λήσει το θέµα όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες και όλες τις προη-
γούµενες δηµοτικές αρχές. Υπήρχαν συγκεκριµένες προτάσεις
για διορθωτικές κινήσεις και όλα αυτά που είπα πριν. Ενώ υπήρ-
ξαν συγκεκριµένα µέτρα προστασίας, έγινε αυτό που είπατε. Δη-
λαδή, πράγµατι πάρθηκαν συγκεκριµένα µέτρα προστασίας τόσο
στην παροχή στην πηγή -στεγανοποιήθηκε, έγιναν έργα γύρω
από αυτή κ.λπ.- ωστόσο η κατάσταση αυτή ισχύει ακόµα. Δεν
έχει αρθεί, δηλαδή, η απαγόρευση και ακόµα και το νερό των
άλλων γεωτρήσεων στη γύρω περιοχή δείχνει ότι δεν είναι ασφα-
λές σε µια περιοχή και ειδικά στη συγκεκριµένη, που είναι πλού-
σια σε υδατικούς πόρους.

Υπάρχουν, λοιπόν, πολύ µεγάλοι κίνδυνοι, πράγµατι και από
τη χλωρίωση κάποιες φορές και από τη µόλυνση που υπάρχει
στη γύρω περιοχή και στην πηγή.

Εγώ µε µεγάλη χαρά λέω ξανά ότι δέχοµαι αυτό που λέτε.
Θεωρώ ότι είναι απαραίτητο, γι’ αυτό και υπάρχει και ερώτηση
προς το Υπουργείο. Η αγαστή συνεργασία, όταν φέρνει ένα απτό
αποτέλεσµα, νοµίζω ότι έχει πραγµατικό αποτέλεσµα.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα πρέπει να υπάρξει η κατεύθυνση, ο
στρατηγικός στόχος της µόνιµης λύσης. Θα ήθελα να πω ενδει-
κτικά ότι κατά τις δύο τελευταίες -όχι αυτή- τις δύο προηγούµε-
νες δηµοτικές αρχές έχουν ξοδευτεί εξακόσιες µε επτακόσιες
χιλιάδες ευρώ σε έργα µικρότερα ή µεγαλύτερα στην προσπά-
θεια και να αρθεί, τέλος πάντων, η µόλυνση και να γίνουν κάποια
έργα για τη στεγανοποίηση της πηγής κ.λπ..

Άρα, τελειώνοντας, λέω ότι σηµαντικό να κατευθυνθούµε προς
τη µόνιµη λύση η οποία θα προκριθεί, η οποία θα εγκριθεί από
τις αρµόδιες υπηρεσίες και χαίροµαι που αναλαµβάνετε τη δέ-
σµευση να τη χρηµατοδοτήσετε σε συνεργασία µε την περιφέ-
ρεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πριν

σας δώσω τον λόγο, επειδή και εγώ επισκέφθηκα την πατρίδα
σας για κοµµατική εκδήλωση και µου έθεσαν το θέµα και άκουσα
µε ενδιαφέρον την απάντησή σας, τώρα στη δευτερολογία θα
ήθελα να µας πείτε και το χρονοδιάγραµµα της λύσης. Διότι µας
είπατε το κόστος, µας είπατε από πού θα βρεθούν τα λεφτά,
αλλά δεν άκουσα το χρονοδιάγραµµα. Θα θέλαµε να το ακού-
σουµε.

Έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πολύ σωστή η επισήµανση, κύ-
ριε Πρόεδρε, γιατί πολλές φορές λέγονται πράγµατα χωρίς να
ορίζεται χρονοδιάγραµµα.

Η διαβεβαίωση που µπορώ να δώσω στην Αίθουσα µετά τη συ-
νεννόηση που είχα µε τον Περιφερειάρχη, είναι ότι στις επόµενες
άµεσες συνεδριάσεις του Περιφερειακού Συµβουλίου, θα ενταχ-
θεί το έργο. Άρα, λοιπόν, είµαστε πολύ κοντά στην υλοποίηση,
διότι οι δεσµεύσεις αυτές είναι σαφείς και δεν αφήνουν κανένα
περιθώριο.

Όµως, δοθείσης ευκαιρίας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω
ότι η Αιτωλοακαρνανία είναι µία περιοχή που θεωρείται το µεγα-
λύτερο ντεπόζιτο νερού –ας µου επιτραπεί η έκφραση- στην κεν-
τρική Ευρώπη. Έχει πάρα πολλές λίµνες, τεχνητές ή φυσικές. 

Ουσιαστικά, κύριε Πρόεδρε, η Αιτωλοακαρνανία υδρεύει διά
της Ναυπακτίας την Αθήνα και µε τρία υδροηλεκτρικά φράγµατα
παρέχει ρεύµα στο εθνικό δίκτυο. Κι όµως, απ’ αυτά τα έργα και
απ’ αυτήν την πλουτοπαραγωγική πηγή, είτε της ύδρευσης της
Αθήνας διά του Ευήνου, είτε της ενίσχυσης του εθνικού δικτύου
δια των υδροηλεκτρικών έργων του Αχελώου, η Αιτωλοακαρνα-
νία δεν έχει δει κανένα αντισταθµιστικό. 

Γι’ αυτό, πιστεύω ότι κάποια στιγµή η Βουλή των Ελλήνων –και
η Κυβέρνηση πρωτίστως, καθώς είναι στη σκέψη του Υπουργείου
Εσωτερικών µία σχετική πρωτοβουλία- πρέπει να συζητήσει κά-
ποια αντισταθµιστικά από τέτοια έργα που γίνονται σε διάφορες
περιοχές, καθώς αξιοποιούνται πλουτοπαραγωγικές πηγές που
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πραγµατικά συµβάλλουν στον εθνικό πλούτο. Απ’ αυτά, πρέπει
να µένει και πίσω κάτι. Δεν είναι δυνατόν η Αιτωλοακαρνανία να
υποφέρει από τέτοιου είδους ζητήµατα, όπως το συγκεκριµένο
και να µην έχει υπάρξει ποτέ ένα σοβαρό πρόγραµµα που να
αφορά την αξιοποίηση του νερού στην περιοχή, ούτε στον τοµέα
της άρδευσης ούτε στον τοµέα της ύδρευσης.

Επ’ ευκαιρία, λοιπόν, τοποθετούµαι πάνω σ’ αυτό το ζήτηµα
και πιστεύω ότι όλοι µαζί –γιατί νοµίζω ότι αυτά είναι ζητήµατα
που αφορούν όλο το Κοινοβούλιο και έχει το ίδιο ενδιαφέρον το
Κοινοβούλιο για τέτοιου είδους ζητήµατα- µπορούµε να βρούµε
κοινό τόπο για να υπηρετήσουµε ουσιαστικά τα θέµατα που
πραγµατικά αγγίζουν τους πολίτες σε µεγάλο εύρος και αφο-
ρούν την ποιότητα της ζωής τους.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς, κύριε Κου-

ρουµπλή.
Σχετικά µε το νερό, εγώ προσωπικά συµφωνώ, αλλά µε µία

προϋπόθεση. Δεν θέλω να δω την ΕΥΔΑΠ στο υπερταµείο, όπως
ήταν στον αρχικό κατάλογο του πολυνοµοσχεδίου. Η ΕΥΔΑΠ
πρέπει να µείνει έξω από το υπερταµείο. Ως Βουλευτής Αθηνών,
σας λέω ότι έχετε δίκιο. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Αιθεροβάµων είστε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Δεν έχει ση-
µασία. Καµµιά φορά χρειάζονται και οι ροµαντικοί µέσα στη Βου-
λή.

Θα συζητηθεί η προτελευταία ερώτηση προς τον παρευρισκό-
µενο για µία ακόµα φορά συνεπή Υπουργού κ. Τρύφωνα Αλε-
ξιάδη που θα απαντήσει.

Εποµένως, θα συζητηθεί η µε αριθµό 1011/17-6-2016 πέµπτη
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον κίνδυνο παραγραφής δώ-
δεκα χιλιάδων υποθέσεων µεγάλης φοροδιαφυγής.

Κύριε Καµµένο, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που ήρθατε για άλλη µία φορά.

Έχει προκύψει ένα ζήτηµα από σχετικά δηµοσιεύµατα και ανα-
κοινώσεις που έχουν έρθει στα χέρια µου, το οποίο είναι εξαιρε-
τικά σοβαρό. Εν τάχει, ας πούµε ότι κινδυνεύουν µε παραγραφή
δώδεκα χιλιάδες υποθέσεις φοροδιαφυγής. Η συγκεκριµένη ανα-
κοίνωση του Συλλόγου Εργαζοµένων στις Δηµόσιες Οικονοµικές
Υπηρεσίες Αττικής –θα επεκταθώ στη δευτερολογία µου- µας
επιστεί την προσοχή ως Κυβέρνηση για τον κίνδυνο παραγραφής
συνολικά τριάντα έξι χιλιάδων υποθέσεων, καθώς δεν υπάρχει
χρόνος ούτε προσωπικό. 

Υπήρχε πιθανόν µία διαµάχη –ας το πω έτσι- να µεταβιβαστούν
ή να µεταφερθούν κάποιες απ’ αυτές τις διαδικασίες της φορο-
διαφυγής ή αυτοί οι φάκελοι προς τη Γενική Γραµµατεία Εσό-
δων. Δεν ξέρουµε τι θα γίνουν και θα θέλαµε µία ενηµέρωση. Τα
στοιχεία που έχω είναι ότι ακόµα και τώρα να αποφασίσουµε να
ξεκινήσουµε τον έλεγχο αυτών των υποθέσεων έτσι ώστε να απο-
φύγουµε την πιθανή φοροδιαφυγή, την απαλλαγή, την διαγραφή
των υποθέσεων, δεν θα µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε πάνω
από χίλιες. Θα πρέπει να το συζητήσουµε τουλάχιστον σήµερα
εδώ, για να καταγραφεί και να δούµε τι θα κάνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ερωτάσθε, εποµένως, κύριε Υπουργέ, πώς σκοπεύετε να αν-
τιµετωπίσετε το θέµα της παραγραφής περί των δώδεκα χιλιά-
δων υποθέσεων φοροδιαφυγής. Ποιο είναι το ύψος της απώ-
λειας των εσόδων για το κράτος αν, όπως διαφαίνεται άλλωστε,
δεν ελεγχθούν οι υποθέσεις µέχρι το τέλος του έτους;

Τι αντίκτυπο θα έχει στους πολίτες η συγκεκριµένη απώλεια
εσόδων από τις υποθέσεις φοροδιαφυγής; Πώς θα αντισταθµι-
στεί; Σχεδιάζετε τη λήψη άµεσων µέτρων για να προστατευτούν
οι αδύναµοι;

Για ποιο λόγο καθυστέρησε οκτώ µήνες η νοµοθετική ρύθµιση
που θα επέτρεπε ήδη από πέρσι τη µεταφορά των υποθέσεων
στη Γενική Γραµµατεία Εσόδων; Πότε αναµένεται να κατατεθεί;

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Αλε-
ξιάδη, έχετε τον λόγο.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ κι εσάς, κύριε Βουλευτά, γιατί δίνετε τη δυνατό-
τητα να φωτίσουµε ένα θέµα, για το οποίο έχει πέσει πάρα πολλή
παραπληροφόρηση, πάρα πολύ «κάρβουνο».

Έχω κουραστεί, πλέον, µε στοιχεία που καταθέτω στη Βουλή
συνέχεια να αποδεικνύω το αυτονόητο. Όµως, ορισµένοι, κατα-
λαβαίνω ότι επειδή δεν µπορούν να χωνέψουν και να σεβαστούν
το αποτέλεσµα της κάλπης και τη θέληση του ελληνικού λαού,
προσπαθούν µε διάφορους τρόπους, µε πλάγιους τρόπους, να
επαναφέρουν µύθους, µυθεύµατα, δράκους και ένα σωρό άλλες
ιστορίες,

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Αποφασίστηκε η µεταφορά των
φορολογικών και των τελωνειακών αρµοδιοτήτων από το ΣΔΟΕ
στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων. Μεταφέρθηκαν περί-
που τέσσερις χιλιάδες υποθέσεις, χίλιες εκατόν ενενήντα έξι από
αυτές, µε κριτήρια που καθόρισε ο οικονοµικός εισαγγελέας,
γιατί ήταν εισαγγελικές παραγγελίες, και δύο χιλιάδες επτακό-
σιες πενήντα µία άλλες σοβαρές υποθέσεις παραµένουν για µε-
ταφορά περίπου άλλες είκοσι πέντε χιλιάδες υποθέσεις, διότι το
ΣΔΟΕ δεν έχει πλέον φορολογικό και τελωνειακό αντικείµενο -
αυτό το αντικείµενο ανήκει στη ΓΓΔΕ αποκλειστικά- άρα, πρέπει
να µεταφερθούν εκεί, διότι δεν µπορούν να ελεγχθούν στο
ΣΔΟΕ.

Αυτοί που κατηγορούν και λένε ότι η Κυβέρνηση προστατεύει
την παραγραφή, ξεχνούν να πουν το τι κάνανε τόσο καιρό, όταν
κινδυνεύαν να παραγραφούν αυτές οι υποθέσεις. Διότι στις 31-
12-2016 παραγράφονταν περίπου δώδεκα χιλιάδες υποθέσεις
από το ΣΔΟΕ, το οποίο διέθετε όλους και όλους πεντακόσιους
έντεκα ελεγκτές. 

Αν δεν είχε έρθει αυτή η Κυβέρνηση, αν δεν είχαµε κάνει αυτή
τη µεταφορά αρµοδιοτήτων, πώς θα µπορούσαν το 2016 πεντα-
κόσιοι έντεκα ελεγκτές να αφήνανε όλη την άλλη δουλειά στην
άκρη και να ελέγχαν δώδεκα χιλιάδες υποθέσεις που παραγρά-
φονταν; 

Αυτοί, λοιπόν, που µας κουνούν το δάχτυλο για παραγραφή,
πρέπει να θυµούνται, το πώς οδηγηθήκαµε να φουσκώσει το
ΣΔΟΕ µε υποθέσεις πέρα από τις δυνατότητές του. Διότι πολλές
από αυτές τις υποθέσεις δεν έχουν το φορολογικό ή το τελωνει-
ακό ενδιαφέρον, όπως αποδεικνύεται, σε σχέση µε άλλες υπο-
θέσεις, και αποπροσανατολίζουν το ΣΔΟΕ και τις φορολογικές
υπηρεσίες από το να στοχεύσει στις µεγάλες υποθέσεις. 

Εµείς, λοιπόν, πήραµε την πολιτική ευθύνη και παρατείναµε
την παραγραφή κατά ένα έτος. 

Αυτοί, δε, που αγωνιούν και λένε «Μα, γιατί για ένα οκτάµηνο
δεν µεταφέρετε και τις άλλες είκοσι πέντε χιλιάδες υποθέσεις;»,
ας απαντήσουν! Δηλαδή, ελεγχθήκαν οι τέσσερις χιλιάδες που
µεταφερθήκαν αυτό το διάστηµα από το ΣΔΟΕ στη ΓΓΔΕ, ελεγχ-
θήκαν όλες οι άλλες υποθέσεις που έχει η ΓΓΔΕ σε εκκρεµότητα
και δεν έχουν τι να κάνουν οι ελεγκτές και περιµένουν τις είκοσι
πέντε χιλιάδες υποθέσεις; Όµως, η παραπληροφόρηση, δυστυ-
χώς, εκεί οδηγεί. 

Όχι, έχουµε στο Υπουργείο Οικονοµικών, δυστυχώς, περιορι-
σµένο ελεγκτικό προσωπικό. Έχουµε συγκεκριµένους στόχους
να καθορίσουµε. Έχουµε συγκεκριµένες υποθέσεις να ελέγξου-
µε. Δεν έχουµε πενήντα χιλιάδες ελεγκτές. Έχουµε εννιά χιλιά-
δες προσωπικό στις φορολογικές υπηρεσίες, όλων των ειδών
προσωπικό. Δεν έχουµε εννιά χιλιάδες ελεγκτές. Και αναγκαζό-
µαστε να προτεραιοποιήσουµε υποθέσεις και να δούµε ποιες
από αυτές έχουν το µεγαλύτερο ενδιαφέρον σε πολιτικό επί-
πεδο, σε οικονοµικό επίπεδο, σε φορολογικό επίπεδο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Για παράδειγµα, δεν θα αφήσουµε να παραγραφεί στα χέρια

µας η λίστα Λαγκάρντ. Δεν θα αφήσουµε να παραπέσει η λίστα
Μπόργιανς. Δεν θα ακολουθήσουµε αυτό που γινόταν στο πα-
ρελθόν.

Σας διαβεβαιώ, λοιπόν, ότι έχουν µεταφερθεί αυτές οι τέσσε-
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ρις χιλιάδες υποθέσεις στη ΓΓΔΕ, έχουν προτεραιοποιηθεί και
ελέγχονται. Από τις υπόλοιπές είκοσι πέντε χιλιάδες υποθέσεις
έχουν ετοιµαστεί οι διατάξεις και θα µεταφερθούν άµεσα και
αυτές στη ΓΓΔΕ, από τις οποίες η ΓΓΔΕ θα επιλέξει ποιες έχουν
µεγάλη σηµασία, θα προτεραιοποιήσει και θα αποφασίσει ποιες
από αυτές θα ελεγχθούν και ποιες όχι. Διότι είναι δεδοµένο ότι,
αν πάµε να ασχοληθούµε µε τη µικρή και µεσαία υπόθεση, θα
αφήσουµε τη µεγάλη και την πολύ µεγάλη. 

Από τα στοιχεία που καταθέσαµε στη Βουλή στην επίκαιρη
επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας στις 13-6-2016 είναι σαφέ-
στατο πλέον που κατευθύνεται ο φορολογικός µηχανισµός. Αυτό
ενοχλεί κάποιους. Ο φορολογικός µηχανισµός απευθύνεται στις
µεγάλες και τις πολύ µεγάλες υποθέσεις. 

Καταλαβαίνουµε ότι αυτοί που µιλάνε για διάλυση του ΣΔΟΕ,
για καταστροφή του ΣΔΟΕ, για όλα αυτά τα πράγµατα τα φαν-
τασιακά, ενοχλούνται από το ότι τελευταία το ΣΔΟΕ έχει πολύ
µεγάλες επιτυχίες στον τοµέα των ναρκωτικών, πρωτοφανείς σε
ευρωπαϊκό επίπεδο. Το ΣΔΟΕ έχει πολύ µεγάλες επιτυχίες στον
έλεγχο µεγάλων εταιρειών αυτοκινήτων, για εισαγγελικές παραγ-
γελίες –παρακαλώ!- που εκκρεµούσαν από το 2012. Αυτό το
ΣΔΟΕ τώρα έβαλε το δάκτυλο «επί τον τύπον των ήλων» και έβ-
γαλε τα πορίσµατα, όπως γίνεται και στους ελέγχους που ξεκί-
νησε χθες και στον χώρο του ποδοσφαίρου. 

Αυτοί που ενοχλούνται από αυτά και λένε περί διαλύσεως του
ΣΔΟΕ, για ένα πράγµα να είναι σίγουροι, ότι θα ενοχληθούν πολύ
περισσότερο στο άµεσο µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, επι-
τρέψτε µου να σας πω ότι ο κύριος συνάδελφος επικαλέστηκε
ερωτήµατα συλλόγου εργαζοµένων και ότι τα ερωτήµατα τα
οποία τέθηκαν, τέθηκαν από κυβερνητικό Βουλευτή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν αντιλαµβάνοµαι,

λοιπόν, ποιους υπαινίσσεστε. Τους εργαζόµενους ή τον κυβερ-
νητικό Βουλευτή; 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, εγώ σέβοµαι τους εργαζόµενους. Και σέ-
βοµαι και τον συγκεκριµένο σύλλογο, του οποίου διετέλεσα και
Πρόεδρος. Σε καµµία περίπτωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ήθελα να πάω
µέχρι εκεί. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν µασάω ποτέ τα λόγια µου, κάτι
που ίσως µου στοιχίζει και πολιτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το ξέρω αυτό! 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Όµως, να ξέρετε ότι άλλο πράγµα είναι η πολιτική αντι-
παράθεση, άλλο η συνδικαλιστική αντιπαράθεση και άλλο τα
στοιχεία. Τα στοιχεία είναι συγκεκριµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, αλλά δεν
χρειάζονται οξύτητες. 

Ορίστε, κύριε Καµµένο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήταν σηµαντική η επισήµανση του Προέδρου, προκειµένου να

γίνεται και µια συζήτηση εκτός των τυπικών. Όµως, το τυπικό της
υπόθεσης είναι το εξής: Εγώ µετά τη δική σας ενηµέρωση -και
σας ευχαριστώ γι’ αυτή, κύριε Υπουργέ- θα καταθέσω ερώτηση
στη Γενική Γραµµατεία Εσόδων, για να δω τι κάνει. Διότι, ναι, µεν,
είµαι κυβερνητικός Βουλευτής, αλλά εµείς εδώ, όπως ξέρετε,
δεν παύουµε να βρισκόµαστε τουλάχιστον τρεις φορές τον µήνα,
για να ελέγξουµε -µε την καλή έννοια- τον κυβερνητικό έλεγχο
πάνω στα έσοδα και τη φορολογία, γιατί είναι αυτό για το οποίο
πονάει χρόνια η ελληνική οικονοµία. Οπότε, θα καταθέσω την
ερώτηση εκεί, για να δούµε από τις τέσσερις χιλιάδες υποθέσεις
ποια είναι η προτεραιότητα, τι πόσα θα εισπραχθούν, αν υπάρχει
το προσωπικό αλλά και πολλά άλλα ζητήµατα. 

Από την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, προκύπτει ότι η στρα-
τηγική της Κυβέρνησης, της δικής µας, του Υπουργείου Οικονο-
µικών, αλλά και η δικής σας θέση είναι η εξής: Έχει επιλέξει φα-
κέλους για οικονοµικούς και πολιτικούς λόγους. Πολύ σωστά εί-
πατε να µην υπάρξουν παραγραφές -διότι θα είχαν και πολύ κακό
πολιτικό αντίκτυπο- για Παναµάδες, Λαγκάρντ, Μπρόγιανς και

για οποιαδήποτε άλλη λίστα υπάρχει. Αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Άρα εκεί βάζουµε µια προτεραιότητα. 

Συγχρόνως, θα πρέπει να εισπράττουµε κιόλας. Να θυµίσω
στους συναδέλφους ότι από τη λίστα Λαγκάρντ έχουµε εισπρά-
ξει 176 εκατοµµύρια, ενώ οι προηγούµενες κυβερνήσεις -δυστυ-
χώς- µόνο 26,2 εκατοµµύρια. Όµως, πρέπει να δώσουµε µια
προτεραιότητα στο να µεταφερθούν οι υποθέσεις εκεί που πρέ-
πει. Και δεν το λέω µε κακό τρόπο. Από τη στιγµή που αποφασί-
στηκε να πάνε στη ΓΓΔΕ, να πάνε εκεί, ώστε να ξέρουµε εµείς
ποιον θα ελέγχουµε. Διότι πιθανόν κακώς να ελέγχω εσάς, αλλά
σήµερα έπρεπε να γίνει αυτή η ερώτηση, για να δούµε πού βρι-
σκόµαστε. Διότι, όταν κυνηγάµε τον πολίτη ή τον οποιονδήποτε
πλούσιο ή φτωχό στην Ελλάδα, δεν µπορεί να παραγράφονται
υποθέσεις µε νοµικούς αλλά και αυτούς τους πονηρούς τρόπους
που υπαινιχθήκατε, τους οποίους εγώ θα πω ευθέως.

Επί χρόνια, λοιπόν, όλες οι υποθέσεις πήγαιναν στις ΔΟΥ και
σε ειδικές ΔΟΥ, µε αποτέλεσµα να υπερφορτώνεται το σύστηµα
και το προσωπικό µε φακέλους. Έτσι, δεν υπήρχε ο χρόνος και
ο τρόπος και πολλές φορές η τεχνική και τεχνολογική επάρκεια
αλλά και η πνευµατική επάρκεια των υπαλλήλων, για να φέρουν
σε πέρας τις υποθέσεις. Και ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Εκτός
από τη λίστα, που γινόταν τεράστια, δεν λυνόταν καµµία υπό-
θεση. 

Αυτή ήταν µια πολύ ωραία στρατηγική, την οποία είχαµε και
εµείς στις ιδιωτικές επιχειρήσεις. Φορτώναµε ένα τµήµα που δεν
µας άρεσε πολύ µε πάρα πολλή δουλειά, ώστε ο leader ή ο man-
ager να µην έχει χρόνο να κάνει τίποτα και να του λέµε στο τέλος
του χρόνου ότι δεν έκανες και κάτι και δεν πήρες µια απόφαση
σαν leader ή σαν manager, ενώ εµείς τον είχαµε φορτώσει µε ένα
εκατοµµύριο αντικείµενα. Τον γνωρίζουµε αυτόν τον µακιαβελικό
τρόπο διοίκησης!

Όµως, επειδή εσείς ξέρετε πολύ καλά τη δουλειά, γιατί ήσα-
σταν τριάντα χρόνια µέσα σ’ αυτό το σύστηµα, θα ήθελα να το
επιλύσουµε αυτό, έτσι ώστε να υπάρχει δικαιοσύνη και στους
υπαλλήλους. Δεν µπορεί να έχουµε πεντακόσιους ελεγκτές. Αυ-
τό είναι κάτι που πρέπει να λύσουµε. Ή θα έχουµε λιγότερες
υποθέσεις, θα κάνουµε επιλογή και διαλογή υποθέσεων ή θα αυ-
ξήσουµε τους ελεγκτές. Δεν γίνονται όλα µαζί, διότι στο τέλος
του χρόνου θα πρέπει να φέρουµε αποτέλεσµα σε ό,τι ελέγ-
χουµε, είτε προληπτικά είτε πάνω σε αυτήν καθ’ αυτή τη δουλειά
που πρέπει να γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω µε το εξής: Θα µου επιτρέψουν και οι υπάλληλοι του
συλλόγου που βγάζουν τις ανακοινώσεις να πω ότι δεν γνωρίζω
από πού ορµώµενοι βγάζουν όλες αυτές τις ανακοινώσεις. Εγώ
πιστεύω και τον κύριο Υπουργό, όπως πιστεύω και την ανακοί-
νωση. Θα ήθελα, όµως, να αποφύγουµε τις πολιτικές έριδες εσω-
τερικά, όταν έχουµε να κάνουµε µε τα έσοδα του κράτους, είτε
τα µαζεύουµε είτε δεν τα µαζεύουµε. 

Εάν θέλουµε να τα µαζέψουµε, είναι ευθύνη του Υπουργείου.
Θα ήθελα, όµως, και ο σύλλογος να είναι αρωγός σε αυτό, να µη
δηµιουργεί µόνο εντυπώσεις, αλλά να καθίσει σε ένα τραπέζι µε
τον Υπουργό και όλους εµάς για να βοηθήσει, έτσι ώστε να φέ-
ρουµε λύση στο πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον κ. Αλεξιάδη µπο-
ρείτε να τον ελέγχετε και έρχεται πάντα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Το ξέρω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όµως, έχω την εντύ-

πωση -αν θυµάµαι καλά- ότι µε το νέο καθεστώς που ψηφίστηκε
τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων δεν µπορούµε να την
ελέγχουµε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Σε ό,τι αφορά την πραγµατικότητα και τα δεδοµένα στοι-
χεία που έχουµε µπροστά µας, κύριε Βουλευτά -διότι µπορεί να
χυθεί πάρα πολύ µελάνι περί των πολιτικών εκτιµήσεων και για
το τι έπρεπε να γίνει-, θα ήθελα να πω τα εξής: 

Στις 13 Ιουνίου καταθέσαµε πλήρη στοιχεία -σε βαθµό υπερ-
βολής- στη Βουλή για το τι κάναµε, για το τι έγινε το 2014, τι έγινε
το 2015 και το 2016. Και όπως είπα, εγώ ό,τι στοιχείο και στατι-
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στικό έχω στο γραφείο µου το καταθέτω κατά καιρούς στη
Βουλή, για να µην υπάρχει καµµία σκέψη ότι κρύβουµε στοιχεία
από τη Βουλή.

Όσον αφορά στη µεγάλη συζήτηση του τι κάνουµε περί τα φο-
ρολογικά, εάν ξεπουλάµε υποθέσεις, εάν πηγαίνουν οι υποθέσεις
για παραγραφή, εάν πάνε καλά τα έσοδα ή οτιδήποτε άλλο, θα
καταθέσω σήµερα για τα Πρακτικά έγγραφο της Γενικής Γραµ-
µατείας Δηµοσίων Εσόδων «Πορεία εσόδων τακτικού προϋπολο-
γισµού Μαΐου», όπου έχει το πεντάµηνο. Πρόκειται για τα ορι-
στικά στοιχεία, όχι τα προσωρινά. Και αυτό το καταθέτω για όλα
αυτά που ακούτε και διαβάζετε σε διάφορα site -αυτό δεν θα το
διαβάσετε, να είστε σίγουρος- ότι καταρρέουν τα έσοδα, δεν
πάµε καλά και λοιπά.

Μήνας Μάιος: Τα έσοδα σε σχέση µε τον στόχο ήταν 18,19%
πάνω. Και αυτό –προσέξτε- σε µια εποχή που δεν έχει αυξηθεί η
φοροδοτική ικανότητα, δεν έχει αυξηθεί ο τζίρος στην αγορά.
Άρα τι κάνουµε; Κάνουµε τη δουλειά µας σωστά και αυξάνουµε
τα φορολογικά έσοδα από εκεί που πρέπει να τα αυξήσουµε. Στις
επιστροφές των φόρων -διότι εκεί δεν κάνουµε το κλασικό λογι-
στικό κόλπο να κρατάµε τις επιστροφές πιο πίσω- ήταν 40% πάνω
από το στόχο. 

Πάµε στα έσοδα του πενταµήνου. Μπορείτε και να τα συγκρί-
νετε µε άλλα πεντάµηνα, άλλων ετών, σε εποχές «success story»,
αλλά και σε άλλες εποχές. Τα έσοδα είναι 4,72% πάνω από τον
στόχο και οι επιστροφές είναι 11,87% πάνω από τον στόχο. Αυτά
είναι τα πλήρη στοιχεία που θα καταθέσω, για να µην υπάρχει
καµµία αµφιβολία.

Επίσης, θα καταθέσω έγγραφο της Ειδικής Γραµµατείας του
ΣΔΟΕ -το υπογράφει ο κ. Χρήστου-, το οποίο αναφέρει τι ακρι-
βώς έγινε µε τις υποθέσεις, ότι υπήρξε πλήρης καταγραφή αρ-
χείων και ορθή ενηµέρωση των πληροφοριακών συστηµάτων
-διότι από αυτές τις τριάντα έξι χιλιάδες υποθέσεις που συζητού-
σαµε, ορισµένες δεν είχαν καν καταγραφεί σε ένα πληροφοριακό
σύστηµα, για να έχουµε µια πλήρη εικόνα- και για το πώς δρο-
µολογείται νοµοθετικά η ρύθµιση για µεταφορά στη ΓΓΔΕ των
λοιπών υποθέσεων. 

Επίσης, θα σας καταθέσω έγγραφο της ΓΓΔΕ - Διεύθυνσης
Ελέγχων, που περιγράφει ακριβώς το πώς επιλέγονται οι υποθέ-
σεις για έλεγχο, όπως και το ποιες από αυτές τις υποθέσεις αφο-
ρούν παλαιά χρόνια και ποιες σύγχρονα χρόνια  -γιατί υπάρχει
πλέον συγκεκριµένος νόµος-, καθώς και άλλο έγγραφο της Δι-
εύθυνσης Προγραµµατισµού και Αξιολόγησης Ελέγχων για όλα
αυτά τα θέµατα. Άρα ό,τι λέµε, να το λέµε µε στοιχεία και όχι µε
εκτιµήσεις και καταστροφολογία.

Σε ό,τι αφορά την επιλογή των υποθέσεων -το έχω πει και άλλη
φορά, θα το λέω συνέχεια, γιατί δεν κουραζόµαστε-, εµείς δεν
επεµβαίνουµε στο να κατευθύνουµε ποιοι θα ελεγχθούν. Το εάν
θα ελεγχθούν τα βενζινάδικα ή τα διυλιστήρια, είναι πολιτική από-
φαση, θα το αποφασίσει η Κυβέρνηση. Όµως, το ποια βενζινά-
δικα και ποια διυλιστήρια είναι υπόθεση των Υπηρεσιών, δηλαδή
της ΓΓΔΕ. Το εάν θα ελέγξουµε τα πεντάστερα ξενοδοχεία ή τα
σουβλατζίδικα και τις καντίνες, είναι πολιτική απόφαση της Κυ-
βέρνησης. Και η Κυβέρνηση λέει: «Θα ξεκινήσετε πρώτα τους
ελέγχους της τουριστικής περιόδου –οι οποίοι καθυστέρησαν,
έπρεπε να έχουν ξεκινήσει- από τους ακριβούς χώρους διασκέ-
δασης, από τα πεντάστερα ξενοδοχεία και, εάν βρεθεί χρόνος,
θα πάτε στις καντίνες και στα σουβλατζίδικα και στους φούρ-
νους.». Τα κριτήρια για το ποιες υποθέσεις θα ελεγχθούν, βγαί-
νουν από την ανεξάρτητη ΓΓΔΕ και µε συγκεκριµένα κριτήρια
ελέγχου.

Τώρα -µιας και ειπώθηκε- τι γινόταν στο παρελθόν; Έστελνε
µία ανώνυµη επιστολή στο ΣΔΟΕ ο κ. Φίλης -χρησιµοποιώ το
όνοµά του, γιατί είναι παλιός φίλος και σύντροφος-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, αλλά να µην πε-
ριµένει πέντε λεπτά! Ένα λεπτό έχετε ακόµη!

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.

…στην οποία επιστολή έλεγε ότι ο Αλεξιάδης δεν έχει δηλώσει
την πισίνα στο εξοχικό του –δεν έχω ούτε εξοχικό ούτε πισίνα-,
την έπαιρνε το ΣΔΟΕ, την περνούσε από µία επιτροπή, αυτή η
επιτροπή δηµιουργούσε ολόκληρο φάκελο και, αντί ο ελεγκτής

να ασχολείται µε τις µεγάλες υποθέσεις, ασχολείτο µε τέτοια
πράγµατα, τα οποία είναι µέσα σε αυτές τις είκοσι πέντε χιλιάδες
υποθέσεις που θα µεταφερθούν και θα προτεραιοποιηθούν. 

Πρέπει να τελειώσει αυτή η ιστορία. Να αξιοποιούµε, βεβαίως,
τις ανώνυµες καταγγελίες, όταν έχουν τεκµήρια και όταν έχουν
στοιχεία, αλλά όχι να ασχολούµαστε µε αυτά τα πράγµατα, τα
οποία πολλές φορές διευκόλυναν στο να φιµώσουµε µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): …δηµοσιογράφους ή πολιτικούς αντιπάλους.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώνουµε µε
την τρίτη µε αριθµό 1023/21-6-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την
κάλυψη των αναγκών σε εκπαιδευτικούς για τη νέα σχολική χρο-
νιά.

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υπουργός κ. Νικόλαος
Φίλης.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είναι η τελευταία µεν, κύριε Πρόεδρε, αλλά

πολύ σηµαντική.
Κύριε Υπουργέ, οι κυβερνήσεις αλλάζουν, µα το σκηνικό επα-

ναλαµβάνεται κάθε χρόνο και χειρότερο στα σχολεία της χώρας.
Όταν αυτά ανοίγουν κάθε Σεπτέµβρη, εκτός από τις χρόνιες πλη-
γές τους στις υποδοµές και αφού βεβαίως προηγηθούν συγχω-
νεύσεις, συµπτύξεις, καταργήσεις κ.λπ., στις οποίες προχωρά το
Υπουργείο, όπως και τώρα, αυτή την περίοδο, τότε διαπιστώνον-
ται αµέσως, στις αρχές του Σεπτέµβρη, οι τεράστιες ελλείψεις
των σχολείων σε εκπαιδευτικούς.

Αυτές οι µεγάλες ανάγκες των σχολείων σε εκπαιδευτικούς
καλύπτονται σταδιακά και ποτέ στο σύνολό τους από συµβασι-
ούχους εκπαιδευτικούς, τους οποίους το Υπουργείο προσλαµ-
βάνει προσωρινά και όχι αµέσως, σε διάφορες διαδοχικές, αρ-
γόσυρτες φάσεις. Να πούµε εδώ ότι αυτές οι προσλήψεις εξε-
λίσσονται µέχρι και τον Φλεβάρη και τον Μάρτη κάθε σχολικής
χρονιάς.

Χιλιάδες είναι, λοιπόν, κάθε χρόνο, κύριε Υπουργέ, αυτοί οι
συµβασιούχοι εκπαιδευτικοί µε τα τσακισµένα εργασιακά τους
δικαιώµατα, που ζουν µε την αγωνία της πρόσληψης και που
αφήνοντας πίσω τους οικογένειες και παιδιά, υποβάλλονται στη
δοκιµασία της µετακίνησης από περιοχή σε περιοχή -κάθε χρόνο
και διαφορετική- για να αναπληρώσουν ουσιαστικά τον ίδιο τους
τον εαυτό.

Οι συνέπειες αυτής της απαράδεκτης τακτικής όλων των κυ-
βερνήσεων, και της  δικής σας βεβαίως, είναι χιλιάδες οργανικές
θέσεις να παραµένουν ακάλυπτες, είναι να χάνονται χιλιάδες δι-
δακτικές ώρες από την αρχή της σχολικής χρονιάς, είναι να υπο-
νοµεύεται η σταθερότητα της παιδαγωγικής σχέσης που πρέπει
να υπάρχει στην εκπαίδευση, παιδαγωγική σχέση η σταθερότητα
της οποίας είναι τελείως απαραίτητη σε ευαίσθητες κατηγορίες
όπως είναι τα νήπια, οι πρώτες τάξεις του δηµοτικού, η ειδική
αγωγή. Βεβαίως, είναι και η ανασφάλεια και η εργασιακή περι-
πλάνηση χιλιάδων εκπαιδευτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολύ λίγο ακόµη χρόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της συνεχιζόµενης, κύριε Υπουρ-

γέ, εδώ και έξι χρόνια αδιοριστίας στην εκπαίδευση. Και από όσο
ξέρουµε, ούτε για τη φετινή σχολική χρονιά, 2016-2017, προβλέ-
πονται διορισµοί, που σε συνδυασµό, βέβαια, και µε τις συντα-
ξιοδοτήσεις µόνιµων εκπαιδευτικών, δηµιουργούν σοβαρά προ-
βλήµατα στα σχολεία, µε λίγα λόγια στο δικαίωµα των παιδιών
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των λαϊκών οικογενειών στη µόρφωση.
Με υπολογισµούς ιδιαίτερα συγκρατηµένους, µε βάση δηλαδή

τους είκοσι δύο χιλιάδες και πλέον αναπληρωτές, οι οποίοι προσ-
λήφθηκαν φέτος, µε τα τρεις χιλιάδες επτακόσια κενά, τα οποία
ουδέποτε καλύφθηκαν φέτος, υπολογίζουµε ότι ο Σεπτέµβρης,
που θα έρθει, θα βρει τα σχολεία µε τα είκοσι επτά χιλιάδες κενά.

Θέλουµε να ακούσουµε, λοιπόν, από εσάς, κύριε Υπουργέ, τι
θα κάνετε για αυτά τα κενά; Θα εξασφαλίσετε όλα τα απαραίτητα
κονδύλια από τον κρατικό προϋπολογισµό για να καλυφθούν
αυτά τα κενά; Θέλουµε να δεσµευτείτε εάν θα επαναπροσλη-
φθούν από την 1η του Σεπτέµβρη και σε µία φάση όλοι οι ανα-
πληρωτές εκπαιδευτικοί ή συµβασιούχοι που εργάστηκαν φέτος.
Θα εξασφαλίσετε για όλους τους εκπαιδευτικούς, χωρίς όρους
και προϋποθέσεις, την ένταξή τους στο ταµείο ανεργίας; Θα εξα-
σφαλίσετε, για να διδάσκονται τα µαθήµατα των ειδικοτήτων από
τις αντίστοιχες επιστηµονικές ειδικότητες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλουµε να ξέρουµε αν θα υπάρχει ένας εκπαιδευτικός σε

κάθε παιδί, που χρειάζεται ειδική παράλληλη στήριξη. Τι θα κά-
νετε για να µην µείνει ούτε ένα παιδί εκτός του ολοήµερου σχο-
λείου και νηπιαγωγείου, στο οποίο έχει κάνει αίτηση η οικογένειά
του; Τι θα κάνετε για να εγγραφούν όλα τα προνήπια, διότι είναι
πάρα πολλά αυτά που µένουν εκτός των δηµόσιων δοµών; Και
τέλος, τι θα κάνετε µε τους υπεύθυνους των εργαστηρίων στα
γυµνάσια και στα λύκεια του οποίους καταργείτε;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς.
Θα µου επιτρέψετε να δώσω µία συναδελφική συµβουλή: Μέ-

τρησα έντεκα ερωτήµατα. Αυτό δεν είναι επίκαιρη ερώτηση, είναι
επίκαιρη επερώτηση και για να απαντήσει ο κύριος Υπουργός,
πρέπει να µιλάει µισή ώρα. Το λέω για όλους µας. Επίκαιρη ερώ-
τηση σηµαίνει ένα-δύο ερωτήµατα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Θα έχετε βεβαίως και την
ανοχή, όπως είχε και ο κ. Δελής, για να του απαντήσετε σε όσο
το δυνατόν περισσότερα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, το θέµα της εκπαίδευσης είναι πολύ σηµαν-
τικό και δεν πρέπει να αντιµετωπίζεται µε τη συνήθη αντιπολιτευ-
τική ρητορική. 

Βεβαίως, υπάρχουν ανάγκες πρόσληψης µονίµων εκπαιδευτι-
κών. Και δεν δηµιουργήθηκαν επί των ηµερών µας αυτές, τις κλη-
ρονοµήσαµε. 

Κληρονοµήσαµε, επίσης, ένα µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα των
κυβερνήσεων Σαµαρά και Βενιζέλου, που δηµιουργούσε µια ρα-
γδαία κατακρήµνιση των δηµοσίων δαπανών για την εκπαίδευση.
Φρενάραµε αυτό το πρόγραµµα στο 2,8% επί του ΑΕΠ. Αν σή-
µερα υπήρχε κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου, θα ήταν 1,8% επί
του ΑΕΠ και ξέρετε ποιες θα ήταν οι επιπτώσεις στη λειτουργία
των σχολείων και στις προσλήψεις του προσωπικού.

Το λέω αυτό για να µην είσαστε µε τόση ευκολία στην εξίσωση
«όλοι το ίδιο είστε». Δεν είµαστε όλοι το ίδιο. Εµείς δεν θέλουµε
τους µαθητές µας πελάτες, όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης, στα σχο-
λεία, δεν θέλουµε σχολείο σκληρού ανταγωνισµού, δεν θέλουµε
σχολείο το οποίο θα διώχνει τα παιδιά µε τις ειδικές ανάγκες. Το
αποδείξαµε και φέτος µε τα µικρά, τα περιορισµένα δηµοσιονο-
µικά που είχαµε στη διάθεσή µας. Κάναµε επιλογές. Στην ειδική
αγωγή για πρώτη φορά στα χρόνια που ζήσαµε, είχαµε προσλή-
ψεις συµβασιούχων εκπαιδευτικών -δυστυχώς όχι µόνιµων, ανα-
φέρθηκα νωρίτερα σε αυτό το θέµα-, προκειµένου να καλυφθούν
τα κενά και να δοθεί µια απάντηση στη διπλή αγωνία µιας ευαί-
σθητης κοινωνικής οµάδας που είναι τα παιδιά και οι γονείς των
παιδιών µε ειδικές ανάγκες.

Είναι προφανές ότι χρειάζονται προσλήψεις µόνιµου προσω-
πικού στην εκπαίδευση και έχουµε πρόγραµµα για είκοσι χιλιά-
δες διορισµούς σε βάθος τριετίας, αρχής γενοµένης από τον
Σεπτέµβριο του 2017. Θα θέλαµε από φέτος να γίνει αυτό, αλλά
δεν κατέστη δυνατό, διότι υπήρχε η ανοικτή διαπραγµάτευση.

Και ξέρετε ότι από τη διαπραγµάτευση προκύπτει η δυνατότητα
των προσλήψεων, του µόνιµου διορισµού δηµοσίων υπαλλήλων.

Τώρα, αυτό το οποίο µπορέσαµε να κάνουµε σε σχέση µε το
µόνιµο προσωπικό, είναι επιτέλους να λυθεί το θέµα των εκπαι-
δευτικών του διαγωνισµού ΑΣΕΠ 2008, τετρακόσιες πενήντα έξι
θέσεις εργασίας στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση κυρίως σε σχολεία της περιφέρειας.

Σχετικά µε το ζήτηµα των αναπληρωτών επαναλαµβάνω πως
χωρίς αναπληρωτές δεν µπορεί να λειτουργήσει το σχολείο,
χωρίς χιλιάδες αναπληρωτές. Είναι προφανές ότι όσους αναπλη-
ρωτές κι αν πάρουµε -όχι είκοσι επτά χιλιάδες που λέτε εσείς,
τριάντα χιλιάδες να πάρουµε- αν δεν γίνουν σοβαρές αναδιατά-
ξεις στο εκπαιδευτικό προσωπικό, θα µοιάζει η εκπαίδευση ως
ένα πιθάρι χωρίς πάτο.

Είσαστε εκπαιδευτικός. Γνωρίζετε από την εµπειρία σας ή από
πληροφορίες συναδέλφων σας αν έχουµε περιοχές µε τεράστια
πλεονάσµατα εκπαιδευτικών; Γνωρίζετε αν οι διπλανές περιοχές
από αυτές έχουν τεράστια κενά εκπαιδευτικών; Αυτός ο ανορθο-
λογισµός υπακούει στην επιβίωση πελατειακών σχέσεων στον
χώρο της εκπαίδευσης. Δεν πρόκειται εµείς να συµπράξουµε στο
να συνεχιστεί η ιστορία της βιοµηχανίας των αποσπάσεων και
µάλιστα εκτός αιθούσης. Από φέτος είµαστε αποφασισµένοι να
βάλουµε τέλος σε αυτή την πραγµατικότητα.

Δεύτερον, είναι προφανές ότι η πρόσληψη χιλιάδων αναπλη-
ρωτών υπακούει σε µια ιδιαίτερη νοµοθεσία. Δεν είναι µόνιµο
προσωπικό. Ορισµένοι από αυτούς -όχι όλοι- καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες και µάλιστα επί πολλά χρόνια. Για αυτούς
τους αναπληρωτές είναι προφανές ότι χρειάζεται και µια ιδιαί-
τερη πρόβλεψη όταν έρθει η ώρα των µόνιµων διορισµών. Όµως,
όχι για όλους. Κάποιος ο οποίος είναι αναπληρωτής για τρία, τέσ-
σερα, πέντε χρόνια, γιατί πρέπει να εδραιώσει ένα ιδιαίτερο δι-
καίωµα έναντι άλλων σε σχέση µε την επαναπρόσληψή του και
σε σχέση και µε την ιστορία του µόνιµου διορισµού; 

Δεν θέλω να δηµαγωγώ. Δεν µου αρέσει να µπαίνω σε κοινω-
νικούς εµφυλίους, σε κοινωνικό αυτοµατισµό. Όµως, τέτοιες αν-
τιλήψεις που δηµιουργούν πλασµατικά, κατά τη γνώµη µας,
δικαιώµατα, είναι δυνατόν να προκαλέσουν καταστάσεις κοινω-
νικού αυτοµατισµού. Θέλει προσοχή.

Είναι προφανές ότι δεν απολύουµε κανέναν εκπαιδευτικό, διότι
οι συµβασιούχοι εκπαιδευτικοί, οι αναπληρωτές δεν είναι µόνιµοι.
Η έννοια της απόλυσης συναρτάται µε ένα µόνιµο εργασιακό κα-
θεστώς. Γιατί ξαφνικά την υιοθετείτε ως κόµµα αυτή την έννοια;
Δεν τη λέγατε ποτέ µέχρι τώρα. Τώρα την υιοθετήσατε. Είναι κι
αυτό -επαναλαµβάνω αυτό που είπα στην αρχή- η φορά της αν-
τιπολιτευτικής ρητορικής.

Προφανώς και φέτος θα πάρουµε αριθµό αναπληρωτών, που
είναι αναγκαίος για να λειτουργήσει το σχολείο, της τάξης των
είκοσι χιλιάδων. Ξαναλέω, της τάξης των είκοσι χιλιάδων. Αυτά
είναι τα κενά που µπορούµε σήµερα να υπολογίσουµε. Όλοι τους
από την πρώτη ηµέρα, τον Σεπτέµβριο, στα σχολεία. Δεν θα
χαθεί ούτε µία ώρα. Θα υπάρχουν παντού καθηγητές και βιβλία
στα σχολεία. Αυτό που γίνεται επί τριάντα χρόνια περίπου στην
εκπαίδευση, να χάνονται ώρες και µήνες πολλές φορές σε ορι-
σµένα σχολεία, φέτος δεν θα υπάρξει. Δίνουµε τη µάχη το σχο-
λείο να λειτουργήσει από την πρώτη µέρα, χωρίς προβλήµατα,
µε όλους τους καθηγητές, µε όλο το εκπαιδευτικό προσωπικό
και µε τα βιβλία του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Θα ήθελα όµως -και θα τελειώσω µε αυτό- να σας
πω ότι το σχολείο υπάρχει χάριν των παιδιών, χάριν του δικαιώ-
µατος στην εκπαίδευση. Βεβαίως, ικανοποιεί και την πίεση για
εργασία. Δευτερευόντως, όµως. Η επιλογή του προσωπικού γί-
νεται µε βάση τις εκπαιδευτικές ανάγκες, οι οποίες προσδιορί-
ζονται επί τη βάση επιστηµονικών εκπαιδευτικών κριτηρίων. Δεν
γίνονται προκειµένου να ικανοποιηθεί γενικά -το δέχοµαι- το αί-
τηµα το κοινωνικό για εργασία, διότι στους καταλόγους που ανοί-
γουν αυτή τη στιγµή οι αναπληρωτές, υπολογίζουµε να είναι
περίπου εκατόν επτά χιλιάδες αιτήσεις για προσλήψεις αναπλη-
ρωτών. Δεν µπορούµε να πάρουµε τόσους. Θα γίνει επιλογή.
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Πώς θα γίνει η επιλογή; Με τι κριτήρια; 
Ακούστηκε και νωρίτερα και στην ερώτησή σας ότι πρέπει να

δώσουµε προτεραιότητα στην ειδική αγωγή. Συµφωνούµε απο-
λύτως. Φέτος, µετά από δέκα χρόνια, για πρώτη φορά ιδρύουµε
εκατοντάδες νέα τµήµατα ένταξης στην ειδική αγωγή. Μας λέ-
γατε -κι εσείς προσωπικώς το λέγατε, το κόµµα σας-, ότι πηγαί-
ναµε την άνοιξη στη γραµµή της συµπερίληψης, δηλαδή το να
µην γκετοποιούνται τα παιδιά µε ειδική αγωγή και να µπαίνουν
µε διαφοροποιηµένη διδασκαλία στην τάξη µέσα, γιατί θέλαµε
να καταργήσουµε τα τµήµατα ένταξης. Διαψευστήκατε. Θα δια-
ψευστείτε και συντόµως σε αυτή την προπαγάνδα. Τώρα µας
λέτε ότι το κάνουµε γιατί δεν θέλουµε να έχουµε παράλληλη στή-
ριξη. Δηλαδή, τι σηµαίνει αυτό; Θα υπάρχει παράλληλη στή-
ριξη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): …η οποία παράλληλη στήριξη έχει να κάνει µε χρη-
µατοδότηση από ΕΣΠΑ και όχι από τον κρατικό προϋπολογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, κλεί-
νουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ολοκληρώνω. 

Θα υπάρχει, λοιπόν, παράλληλη στήριξη όσες ώρες, για όσα
παιδιά αποφασίζουν τα ΚΕΔΔΥ. Δεν αποφασίζει το Υπουργείο
Παιδείας για το θέµα αυτό. Και πιστεύω ότι από την καλύτερη
διαχείριση προσωπικού, θα προκύψει και αριθµός µόνιµου προ-
σωπικού το οποίο θα κατευθυνθεί σε παράλληλη στήριξη.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κοιτάξτε, µιλάτε οκτώ

λεπτά από τα τρία που είναι ο χρόνος. Θα κλείσετε τώρα, σας
παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι δύο λεπτά. Κλεί-
νουµε τώρα. Έχετε δευτερολογία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη. Μια µικρή κατανόηση.
Είναι µεγάλο το θέµα που έφερε ο κύριος συνάδελφος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σύµφωνοι, αλλά δεν
µπορώ να κάνω ότι δεν καταλαβαίνω την παράβαση του Κανονι-
σµού.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Κοιτάξτε την Αίθουσα για να δείτε τι σηµαίνει παράβαση του
Κανονισµού. Εκεί κοιτάξτε, όχι εµάς που συζητούµε τώρα µεταξύ
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτά τα σχολίασα
πριν έρθετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Άρα, λοιπόν, ας προχωρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αλλά αυτό δεν σηµαί-
νει ότι θα αφήσω ασχολίαστα όλα τα άλλα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ένα λεπτό. Ολοκληρώνω και λέω το εξής: 

Φέτος τα σχολεία θα λειτουργήσουν από την πρώτη µέρα, µε
όσες πιστώσεις είναι αναγκαίο. Από την πρώτη µέρα! Μικρός
αριθµός πιστώσεων, επειδή έχουµε να κάνουµε µε πολύ προσω-
πικό, δεκάδες χιλιάδες προσωπικού. Θα το κρατήσουµε για ζη-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε κυήσεις κ.λπ. του εκπαιδευτικού
προσωπικού. Μικρός αριθµός πιστώσεων. 

Τελευταίο θέµα: Από φέτος, µετά από αρκετό καιρό µνηµονια-
κής, δυστυχώς, καταστροφής στην εκπαίδευση, θα προχωρή-
σουµε στο άνοιγµα εγκαίρως όλων των δοµών της εκπαίδευσης
και της τυπικής, που αναφερόµαστε τώρα και της άτυπης, δη-
λαδή των ΙΕΚ και των σχολείων δεύτερης ευκαιρίας, από την
αρχή της χρονιάς, από τον Οκτώβριο. Αυτή είναι η επιλογή µας.
Επαναλαµβάνω, µε στενά δηµοσιονοµικά -τα ξέρει ο κόσµος, δεν
κάνουµε θαύµατα- νοικοκυρεύουµε µια πραγµατικότητα επί τη
βάσει της αντίληψης ότι θέλουµε ένα σχολείο ποιότητας και ισό-
τητας. Μη δηµιουργούµε µια υπερβολική κριτική εναντίον του

δηµόσιου σχολείου, που τελικά ωφελεί αυτούς που θέλουν να
διώξουν από τη δηµόσια εκπαίδευση, υπέρ άλλων συµφερόντων,
τα παιδιά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχετε σχετική

ανοχή, κύριε Δελή, γιατί αλλού απαντήθηκαν, αλλού δεν απαν-
τήθηκαν.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Πρώτα από όλα, κύριε Υπουργέ, λυπούµαστε γιατί θεωρείτε

ότι η ερώτησή µας έγινε για λόγους αντιπολιτευτικής ή ικανοποιεί
ανάγκες αντιπολιτευτικής τακτικής και ρητορικής. 

Η ερώτησή µας µεταφέρει τις αγωνίες που υπάρχουν στον
χώρο της εκπαίδευσης και αφορούν και τους εκπαιδευτικούς αλ-
λά και τις οικογένειες, που πολλές από αυτές θα βρουν για άλλη
µια φορά τα σχολεία, στα οποία θα φοιτήσουν τα παιδιά τους,
χωρίς εκπαιδευτικούς.

Είπατε ότι κληρονοµήσατε µια κατάσταση από τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις. Έτσι είναι. Κληρονοµήσατε, αλλά οικοδο-
µείτε κι εσείς πάνω σ’ αυτή την κληρονοµιά. Να µη θυµίσω βε-
βαίως την ψήφο σας, την από κοινού ψήφιση του τρίτου µνηµο-
νίου, το οποίο περιέχει πολύ συγκεκριµένες και για πρώτη φορά
πρόνοιες για την εκπαίδευση. Μία απ’ αυτές στις οποίες υπα-
κούουν και όλες οι ρυθµίσεις στις οποίες προβαίνετε –αποσπα-
σµατικές µεν αλλά µε πολύ µεθοδικό τρόπο, οφείλουµε να ανα-
γνωρίσουµε- είναι η περίφηµη συµµόρφωση στις σηµερινές δη-
µοσιονοµικές συνθήκες. 

Μιλήσατε για τις εκπαιδευτικές ανάγκες, οι οποίες πρέπει να
ορίζονται µε επιστηµονικά και παιδαγωγικά κριτήρια. Βεβαίως
αυτό είναι η µισή πλευρά της αλήθειας, γιατί η άλλη µισή είναι
ότι οι εκπαιδευτικές ανάγκες, όπως κι εσείς ο ίδιος αποδεχθή-
κατε, υπακούουν και στους στενούς δηµοσιονοµικούς περιορι-
σµούς.

Αλήθεια, το κριτήριο µε το οποίο ένα τµήµα µαθητών µπορεί
να έχει είκοσι πέντε παιδιά και µε συν 10/%,να ανεβαίνει ακόµα
και στα είκοσι επτά και στα είκοσι οκτώ, είναι ένα επιστηµονικό
κριτήριο; Εµείς το αµφισβητούµε. Εµείς θεωρούµε ότι δεν πρέπει
να υπάρχουν τµήµατα µαθητών µε περισσότερα από είκοσι παι-
διά και µάλιστα για τα νηπιαγωγεία και για τις µικρές τάξεις του
δηµοτικού πρέπει να είναι µέχρι δεκαπέντε. 

Αυτόµατα αν δεχθούµε αυτό το επιστηµονικό-παιδαγωγικό κρι-
τήριο, θα χρειαστούν όχι µονάχα οι είκοσι επτά χιλιάδες εκπαι-
δευτικοί που χρειάζονταν πέρυσι και που όπως εσείς ο ίδιος
παραδεχθήκατε –για τα επτά χιλιάδες κενά ήθελα να πω- από
τους τελικά είκοσι τρεις χιλιάδες περίπου που εργάστηκαν πέ-
ρυσι, εσείς υπολογίζετε ότι θα εργαστούν περίπου είκοσι χιλιά-
δες. Αυτό είπατε πριν από λίγο. Δεν θα καλυφθούν, δηλαδή, τα
τρεις χιλιάδες επτακόσια κενά που υπήρξαν και δεν καλύφθηκαν
και βεβαίως δεν θα καλυφθούν και τα κενά των συνταξιοδοτή-
σεων. Μιλάµε, δηλαδή, για έναν αριθµό της τάξης των πέντε, έξι,
επτά χιλιάδων εκπαιδευτικών, οι οποίοι δεν θα εργαστούν την
επόµενη χρονιά, ακόµα και ως συµβασιούχοι ακόµα και ως ανα-
πληρωτές. Αυτό ονοµάζεται µόνο µε µία λέξη. Απόλυση.

Μίλησα προηγουµένως για τα βήµατα τα οποία ακολουθή-
σατε, τα µεθοδικά και προσεκτικά, µε ενιαία λογική. Κατ’ αρχάς
υπάρχει το ζήτηµα των τµηµάτων ένταξης, που συνδέεται βέβαια
και µε την παράλληλη στήριξη στη λογική της συµπερίληψης. Θα
δούµε πώς θα εξελιχθούν τα πράγµατα, αλλά η διάταξη της συγ-
κεκριµένης τροπολογίας που κατατέθηκε στο παράλληλο πρό-
γραµµα, αν δεν απατώµαι, αναφέρει ότι η τακτική του Υπουρ-
γείου θα είναι, αυτά τα παιδιά να µπουν στις κανονικές τάξεις και
εκεί να έχουν τους εκπαιδευτικούς. 

Θέλω να πω ότι στα τµήµατα ένταξης, γινόταν πάρα πολύ σο-
βαρή δουλειά. Κάλυπταν πραγµατικές ανάγκες, οι οποίες δεν κα-
λύπτονταν στο σύνολό τους για όλα τα παιδιά, γιατί πολλά
περισσότερα παιδιά ήταν αυτά που χρειάζονταν την φροντίδα
των τµηµάτων ένταξης. 

Φέρατε την υπουργική απόφαση για τα ολοήµερα, µε την
οποία βάζετε όρους και προϋποθέσεις και αποκλείετε παιδιά λαϊ-
κών οικογενειών που κάνουν αίτηση. Αυξήσατε τον αριθµό των
παιδιών που φοιτούν στα νηπιαγωγεία και τον πήγατε στα δεκα-
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τέσσερα, χωρίς ποτέ να πείτε γιατί. Αυτό σηµαίνει µείωση του
αριθµού των νηπιαγωγών που θα χρειαστούν. Αλλάξατε το ωρο-
λόγιο πρόγραµµα των γυµνασίων µε υπουργική απόφαση και
αυτό πολύ απλά σηµαίνει ότι θα έχουµε τουλάχιστον δύο µε δύο
χιλιάδες τριακόσιους λιγότερους εκπαιδευτικούς στα γυµνάσια,
οι µισοί δηλαδή αναπληρωτές που προσλήφθηκαν. Μίλησα προ-
ηγουµένως για τους υπεύθυνους στα εργαστήρια.

Μιλάτε για την εκπαίδευση, κύριε Υπουργέ, αλλά πρέπει να θυ-
µίσουµε εδώ ότι την περσινή χρονιά την ενισχυτική διδασκαλία,
που είναι ένα ελάχιστο δείγµα, αν θέλετε, κυβερνητικού ενδια-
φέροντος για τις πιο επιβαρυµένες κατηγορίες του λαϊκού πλη-
θυσµού, την γεύτηκαν µόνο για έναν µήνα. Να δούµε τι θα γίνει
από του χρόνου, αν και τα στενά δηµοσιονοµικά περιθώρια, ό-
πως είπατε, δεν αφήνουν περιθώρια.

Τέλος, έχει και κάτι ακόµα σηµασία εδώ –το είπαµε βέβαια και
τότε, στον νόµο για την έρευνα– σε σχέση µε τις αλλαγές που
προωθείτε, τις µεθοδικές αν και αποσπασµατικές. Υπάρχει η αι-
τιολογική έκθεση σε σχέση µε την αύξηση του αριθµού των νη-
πίων από επτά σε δεκατέσσερα. Εσείς ο ίδιος γράφετε εδώ, ο
νόµος δηλαδή, ότι αυτή η ρύθµιση συµβάλλει τα µέγιστα στην
ορθολογική κατανοµή του εκπαιδευτικού προσωπικού και στην
εξοικονόµηση δαπανών. 

Αυτή είναι τελικά η καθοδηγητική ιδέα όλων των ρυθµίσεων
και των µέτρων που προωθείτε, έτσι ώστε να µειωθεί το κόστος
της εκπαίδευσης, να κοστίζει όσο γίνεται λιγότερο στο κράτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δελή, ολοκλη-
ρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θέλουµε, αν και απαντήσατε, να επιµεί-
νουµε για µια ακόµη φορά, να δεσµευτείτε ότι οι εκπαιδευτικοί
που εργάστηκαν πέρυσι, θα εργαστούν και φέτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απάντησε σε αυτό ο
Υπουργός. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Συµµετέχουµε και ως πρόσωπα αλλά κυρίως ως
παράταξη της Αριστεράς στην αγωνία των οικογενειών και των
µαθητών για την έγκαιρη, εύρυθµη λειτουργία του σχολείου. Δια-
βεβαιώνουµε για άλλη µια φορά την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
σε αντίθεση µε τα ψέµατα που ακούστηκαν πριν από δυο µήνες
και είχαν σκοπό να υπονοµεύσουν το δηµόσιο σχολείο και να
σπρώξουν γονείς προς την ιδιωτική εκπαίδευση, το ολοήµερο
σχολείο θα λειτουργήσει φέτος σε όλη την Ελλάδα αναβαθµι-
σµένο, για όλα τα παιδιά που ενδιαφέρονται και έχουν τις προ-
ϋποθέσεις βάσει του νόµου. Δεν αλλάζουµε τίποτε. Το ολοήµερο
σχολείο είχε συγκεκριµένη λειτουργία και το αναβαθµίζουµε. 

Θα έχουµε σχολεία µε νέα γνωστικά αντικείµενα, όχι µόνο στα
µεγάλα αστικά κέντρα και όχι µόνο ένα στα τρία, όπως συνέβαινε
µέχρι τώρα. Θα έχουµε σχολεία µε ξένη γλώσσα, µε πληροφο-
ρική από την πρώτη τάξη του δηµοτικού. Θα έχουµε σχολεία µε
θεατρική αγωγή και καλλιτεχνικά µαθήµατα σε αυτές τις τάξεις.
Επαναλαµβάνω ότι θα έχουµε σχολεία, τα οποία θα είναι µε νέα
γνωστικά αντικείµενα σε όλη την Ελλάδα και όχι µόνο στα µε-
γάλα αστικά κέντρα. Αυτό είναι το ολοήµερο σχολείο ενιαίου
τύπου.

Στις 13.15’ τελειώνει το εξάωρο – και όχι επτάωρο, γιατί τα παι-
διά δεν µπορούν να υπάρχουν µέσα επτά ώρες σε µη λειτουρ-
γικά κτήρια, µε µοναδικό επιχείρηµα όπως ακούγεται να υπάρχει
µία ώρα διδασκαλίας παραπάνω – όχι για το παιδί αλλά για τον
εκπαιδευτικό. Αυτή τη λογική να καθορίζουµε προγράµµατα επί
τη βάσει των εκπαιδευτικών αναγκών όπως λέγεται -δεν το υπο-
στηρίζω, αλλά λέγεται- είναι λανθασµένη. Προγράµµατα σπου-
δών καθορίζουµε επί τη βάση των εκπαιδευτικών αναγκών των
µαθητών. 

Έχει ακουστεί και ένα άλλο δηµαγωγικό στοιχείο και λυπούµαι,
γιατί προσχωρεί και το κόµµα σας σε αυτή τη λογική. Επαναλαµ-
βάνω ότι νέα εκπαιδευτικά αντικείµενα βάζουµε σε όλα τα δηµο-
τικά σχολεία και όχι στο ένα από τα τρία. Αλλά νέα εκπαιδευτικά
αντικείµενα δεν σηµαίνει ότι παντού θα υπάρχουν ειδικότητες.
Από πού και ως πού; Ο δάσκαλος –και είστε εκπαιδευτικός- δεν
έχει τη δυνατότητα να κάνει µαθήµατα, όπως είναι για παρά-
δειγµα τα καλλιτεχνικά; Δεν έχει αυτή τη δυνατότητα; Χρειάζεται

ειδικότητα; Εσείς επικαλεστήκατε την αδιάσπαστη συναισθηµα-
τική σχέση και εκπαιδευτική ανάµεσα στο παιδί και τον δάσκαλο.
Η γυµνασιοποίηση του δηµοτικού να µπαινοβγαίνουν χάριν του
δικαιώµατος της εργασίας διάφορες ειδικότητες και να υποβαθ-
µίζεται ο κεντρικός ρόλος του δάσκαλου, είναι στοιχείο το οποίο
ενισχύει τη συναισθηµατική και παιδαγωγική σχέση του παιδιού
µε τον δάσκαλο; 

Αυτά που λέω, τα λέγατε και εσείς ως κόµµα, όταν ήρθε η κ.
Διαµαντοπούλου και για λόγους πελατειακών σχέσεων, µε λεφτά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που τελειώνουν, έβαλε τις ειδικότητες
στα σχολεία και όχι τα ειδικά µαθήµατα ή τα νέα γνωστικά αντι-
κείµενα. Είναι δυνατόν σήµερα, να ξεχνάµε αυτή την καταλυτική
κριτική που έκανε το εκπαιδευτικό κίνηµα και η ΔΟΕ και όλα τα
πολιτικά κόµµατα στο χώρο της εκπαίδευσης για τη σκοπιµότητα
–και όχι χρησιµότητα– αυτής της γυµνασιοποίησης του δηµοτι-
κού σχολείου; Θα µπορούσα και άλλα παραδείγµατα να ανα-
φέρω. 

Όσον αφορά την ειδική αγωγή δώσαµε εξετάσεις πέρυσι και
όπως βλέπετε κάτι καταφέραµε. Φέτος θα προχωρήσουµε και θα
διαψεύσουµε τις Κασσάνδρες, οι οποίες βλέπουν παντού ότι έρ-
χεται κάποια λαίλαπα και κάποια καταστροφή. Το δηµόσιο σχο-
λείο θα αναδειχθεί σε ένα σχολείο ποιότητας και ισότητας και όχι
σε ένα σχολείο µε µαθητές πελάτες και µε καθηγητές delivery.

Θα ήθελα επίσης να σας διαβεβαιώσω ότι θα ανοίξουµε δοµές,
όπως είναι η ενισχυτική διδασκαλία, από τον Οκτώβριο, όταν θα
διαπιστωθούν οι παιδαγωγικές ανάγκες. Γιατί δεν µπορείς από
τον Σεπτέµβριο να τις ανοίξεις, άµα δεν ξέρεις ποια είναι τα ζη-
τήµατα. Από τα τέλη Οκτώβριο θα τις ανοίξουµε.

Θα υπάρξουν και άλλες δοµές, που θα ανοίξουν για την αξιο-
ποίηση όλου του εκπαιδευτικού προσωπικού, για να πάψει να
υπάρχει ένα πάρτι πελατειακών διευκολύνσεων, που έχουµε παρ-
καρισµένους εκπαιδευτικούς µε πολλά πλεονάσµατα σε µια πε-
ριοχή και στη διπλανή να υπάρχουν σχολεία που δεν µπορούν να
λειτουργήσουν από ελλείψεις. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε πλε-
όνασµα σε ειδικότητες στα σχολεία και να προσλαµβάνουµε ανα-
πληρωτές. 

Το γνωρίζετε; Υπάρχει πλεόνασµα σε ορισµένες ειδικότητες,
οι οποίες κρύβονται στον µηχανισµό των πελατειακών σχέσεων
και προσλαµβάνουµε αναπληρωτές, να κάνουν τη δουλειά που
δεν κάνουν οι µόνιµοι. Είναι πολλοί; Και ένας να είναι –που δεν
είναι ένας- έχει σηµασία. Ο Έλληνας πολίτης φορολογείται, για
να λειτουργήσει το σχολείο και οι άλλες δηµόσιες υπηρεσίες.
Δεν είναι δυνατόν, να µη λαµβάνουµε υπ’ όψιν και να µη σεβό-
µαστε αυτή τη θυσία του Έλληνα πολίτη. 

Επαναλαµβάνω. Το σχολεία θα λειτουργήσουν χωρίς κενά από
την πρώτη µέρα τον Σεπτέµβριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κλείσουµε δίνον-
τας τον λόγο για ένα–δυο λεπτά στον υποµονετικά αναµένοντα
κ. Ευστάθιο Παναγούλη, για να εκφράσει το δίκαιο παράπονό
του.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι η τρίτη

φορά και το γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί είστε Πρόεδρος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προεδρεύων. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Ναι, προεδρεύων.
Είναι η τρίτη φορά που ο εµπνευστής του προγράµµατος της

Θεσσαλονίκης, ο Υπουργός των Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος, αρ-
νείται να εµφανιστεί στην Αίθουσα αυτή. Είναι ο εµπνευστής του
προγράµµατος εκείνου, µε το οποίο εξαπατήσαµε έναν ολόκλη-
ρο λαό. 

Σήµερα στις 9:05’, κύριε Πρόεδρε, από το γραφείο του κ. Τσα-
καλώτου, ειδοποίησαν το γραφείο µου ότι δεν θα έρθει. Χθες µε
είχε ειδοποιήσει αργά το απόγευµα η αρµόδια υπηρεσία της
Βουλής. 

Έχω κάνει µια ερώτηση στον κ. Τσακαλώτο. Πόσο στοιχίζει η
τρόικα –θα µου επιτρέψετε τη λέξη, κύριε Πρόεδρε- που έχει κα-
τσικωθεί στο «HILTON» εδώ και µήνες; Τρώει, πίνει, διασκεδάζει
µε λεφτά του Έλληνα φορολογούµενου, του συνταξιούχου και
του µισθωτού, που κάθε µήνα βλέπει να του λείπουν 5, 10 και 20
ευρώ από τον λογαριασµό. 

Το Υπουργείο του κ. Τσακαλώτου, του Υπουργού των Οικονο-
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µικών, βρίσκεται στα τριακόσια πενήντα µέτρα από εδώ. Μπο-
ρούσε να είχε έρθει για πέντε λεπτά οποιαδήποτε στιγµή. Είµαι
βέβαιος ότι θα του δίνατε τον λόγο, για να απαντήσει πόσο στοι-
χίζουν πλέον οι τροϊκανοί.

Κύριε Πρόεδρε –και θα κλείσω µ’ αυτό- ο κ. Τσακαλώτος πι-
στεύει ότι είναι ο υπασπιστής του Τσε Γκεβάρα και µπαίνει κάθε
µέρα στο «HILTON» µε ένα σακίδιο άδειο και βγαίνει µε ένα σα-
κίδιο γεµάτο µέτρα εναντίον των απλών ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη µπαίνετε τώρα
στην ουσία. Θα έρθει κάποια στιγµή και θα µπείτε στην ουσία.
Γιατί αφού απουσιάζει ο Υπουργός, δεν µπορώ να το επιτρέψω.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µ’
αυτό.

Είναι σωστή η απόφαση που πήρε η Διάσκεψη των Προέδρων,
αλλά είναι και λίγο κωµικό. Δεν θα έρχεται ο Υπουργός και θα µι-
λάµε εµείς. Νοµίζω ότι πρέπει επιτέλους να γίνει συνείδηση στην
Κυβέρνηση και τους Υπουργούς ότι είναι καθήκον τους να έρ-
χονται εδώ σ’ αυτή την Αίθουσα. Έχω θητεύσει, κύριε Πρόεδρε,
από το 1977 σε πάρα πολλές κοινοβουλευτικές περιόδους, ως
Βουλευτής, όπως κι εσείς εξάλλου. Αυτό το χάλι που παρουσιά-
ζει το σηµερινό Κοινοβούλιο τους τελευταίους µήνες, είναι απα-

ράδεκτο.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Δελή, κύριε Παναγούλη –λέω τα ονόµατά σας για να µην πω «κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι» και γελοιοποιηθώ κι εγώ- ολοκληρώ-
θηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Σας ευχαριστώ για την συνεργασία. Καλό Σαββατοκύριακο.
Δεν ξέρω πόσο καλό θα είναι το Σαββατοκύριακο µετά το χθε-
σινό αποτέλεσµα. Οι δήθεν ηγέτες της Ευρώπης, αφού την Ευ-
ρώπη της κοινωνικής αλληλεγγύης την έκαναν Ευρώπη της
φτώχειας και των τραπεζών, τώρα κλαίνε ως οι µωρές παρθένες
του Ευαγγελίου επί των ερειπίων που οι ίδιοι δηµιούργησαν,
αυτοί οι ηγετίσκοι της Ευρώπης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12:04’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 27
Ιουνίου 2016 και ώρα 18:00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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